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Zprávy z radnice

Kulturní a informační centrum města Přelouče
vás zve

Dne 14. dubna 2025 se konala 64. schůze
Rady města Přelouče. Projednal se a zastupi -
telstvu se doporučil schválit návrh rozpočto-
vého opatření č. 2 rozpočtu města a schválila
se také účetní závěrka za rok 2024 příspěv-
kových organizací. Mateřské škole Kladen-
ská, Přelouč se odsouhlasil nákup interaktivní
sestavy z fondu investic této organizace. Na
této radě se souhlasilo s dodávkou veřejné-
ho ohniště v rámci revitalizace Městského
parku v Přelouči dle předběžné kalkulace
a CN spo lečnosti Cityzen Living s.r.o., Libiš,
ze dne 7. 4. 2025 ve výši 502 304,00 Kč bez DPH,
607 787,84 Kč včetně 21 % DPH. Toto ohniště
bude umístěno za dopravním hřištěm. Dále
se schválila výzva k podání nabídky a pro-
kázání kvalifikace – zadávací dokumentaci
a znění smlouvy o dílo k veřejné zakázce „Re-
konstrukce místních komunikací v obci Mělice,
1. etapa“. Projednalo se zřízení věcného bře-
mene, pronájmy pozemků, zápisy OV Mělice
ze dne 19. 3. 2025, OV Lohenice ze dne 12. 3.
2025, OV Tupesy ze dne 1. 4. 2025, KMS Lhota –
Škudly ze dne 6. 3. 2025 a OV Klenovka ze
dne 25. 2. 2025 a 30. 3. 2025. Dále radní sou-
hlasili s umístěním tří Kamenů zmizelých, z to -
ho dva v chodníku u domu čp. 166 v Hradecké
ulici a jeden u domu čp. 5 v Pražské ulici. Dá-
le se také projednala nabídka společnosti
DT Grant s.r.o., Hlinsko na vytvoření projektu
fotovoltaického systému pro město Přelouč,
který by prostřednictvím sdílení vyrobené elek -
trické energie pokrýval její převážnou spotře-
bu v budovách v jeho vlastnictví, a to za od-
hadovanou cenu včetně roční optimalizace,
zpracování, vyhodnocení výsledků a nasta-
vení opatření ve výši 713 000,00 Kč bez DPH,
862 730,00 Kč s 21 % DPH. Dalším schvále-
ným bodem byla smlouva o společném zadá-
vání rekonstrukce propustku a přeložky silnice
č. III/34216 v místní části Klenovka, uzavíra-
nou se Správou a údržbou silnic Pardubického
kraje, Doubravice z důvodu nutnosti realiza-
ce obou staveb jedním zhotovitelem. V rámci
výměny chladící technologie víceúčelového
hřiště (ledové plochy) se schválila smlouva o dí-
lo se společností BaP služby s.r.o., Brno za ce-
nu 2 205 700,00 Kč bez DPH, 2 668 897,00 Kč
s 21 % DPH (přenesená daňová povinnost).
Na realizaci klimatizace podkrovních učeben
v Základní škole Přelouč na Masarykově ná -
měs tí se schválila smlouva se společností EL-
KLIMA s.r.o., za cenu 583 186,19 Kč bez DPH,
705 655,19 Kč s 21 % DPH. Na této radě se dal
mimo jiné také souhlas s konáním běžeckého
závodu, ve vytyčené trase dle dopravně inže-
nýrského opatření, jehož pořadatelem je Měst -
ská sportovní z.s., Městec Králové.

Dne 28. dubna 2025 se konala 65. schůze
Rady města Přelouče a mezi body jednání pa -
t řilo schválení Vnitřního předpisu č. SM 04/2025

„Pravidla pro zadávání veřejných zakázek ma -
lého rozsahu“ s účinností od 29. 4. 2025. Pro-
jednalo se zřízení věcného břemene, zápis z jed -
nání Komise bezpečnostní a dopravní ze dne
10. 4. 2025, přehled množství uloženého ko-
munálního odpadu na skládku za 1. čtvrtletí
2025 pro uplatnění třídící slevy. Dále se na té-
to radě rozhodlo o poskytnutí dotací z roz-
počtu města do 100 tis. Kč na rok 2025 pro
Spolek Smíšený pěvecký sbor Josef Bohuslav
Foerster Přelouč z.s, Spolek Auto-Moto vete-
ráni spolek Přelouč, Spolek KARATE PŘE-
LOUČ z.s., Spolek Cross club Přelouč z.s, Spolek
Český svaz chovatelů, z.s., Základní organiza-
ce Přelouč. Rada schválila přijetí neinvestiční
dotace 90 000,00 Kč od Pardubického kraje
na přípravu a konání 31. ročníku udílení Cen
Františka Filipovského za dabing a zároveň
schválila náležitou smlouvu na tuto dotaci.
Rada dále také pověřila Ing. Zdeňka Mrkvič-
ku, ředitele příspěvkové organizace Technické
služby města Přelouče k zajištění předání auto -
vraků umístěných v areálu Technických služeb
ve Sportovní ulici v Přelouči, k ekologické likvi -
daci dle předloženého seznamu. Jedním z bo -
dů na této radě byla také Petice za vystěhová -
ní problémových nájemníků z areálu mateřské
školy, kterou radní vzali na vědomí.

Dne 12. května 2025 se konala 66. schůze
Rady města Přelouče. Radní hned na úvod
schůze rozhodli, že v zadávacím řízení na rea -
lizaci veřejné zakázky „Rekonstrukce místních
komunikací v obci Mělice, 1. etapa“ ekonomic-
ky nejvýhodnější nabídku podal dodavatel
NOVOSTAV KOMUNIKACE a.s. za nabídkovou
cenu 4 275 142,00 Kč bez DPH. Dále se projed-

naly majetkové převody, schválil se návštěvní
řád veřejného hřiště Tupesy a také Provozní
a Návštěvní řád veřejného ohniště v městském
parku. Rada schválila poskytnutí finančního
daru pro Základní školu a Praktickou školu
SVÍTÁNÍ, o.p.s. a schválila zároveň náležitou
smlouvu pro tento finanční dar. Projednaly se
další dotace z rozpočtu města do 100 tis. Kč
pro rok 2025. 

Zastupitelstvo 
města

Dne XV. zasedání zastupitelstva města ko-
nané dne 24. 4. 2025 a starosta Martin Šmíd
po úvodu přednesl zprávu o činnosti rady me -
zi XIV. a XV. zasedáním zastupitelstva. Na vě -
domí se vzaly návrhy a stanoviska z jednání
majetkového výboru ze dne 14. 4. 2025, dále
finančního výboru ze dne 16. 4. 2025, kontrol-
ního výboru ze dne 9. 4. 2025 a také návrhy
a stanoviska z jednání OV Mělice ze dne 19. 3.
2025, OV Lohenice ze dne 12. 3. 2025 a OV Kle -
novka ze dne 25. 2. a 30. 3. 2025. Zastupitelé
schválili rozpočtové opatření č. 2 rozpočtu měs -
ta Přelouče na rok 2025. Dále také schválili do -
tace z rozpočtu města na rok 2025 dle návrhu
rady města. Projednaly se majetkové převody
a schválil se Dodatek č. 4 pachtovní smlouvy
na propachtování zemědělských pozemků,
uzavřené dne 10. 10. 2018 mezi městem Pře-
louč a společností LIPONOVA, a.s., Lipoltice,
kterým se upravuje seznam propachtovaných
pozemků a s tím související výše pachtovné-
ho. Mimo jiné se také projednal a schválil plán
společných zařízení včetně aktualizace Kom-
plexních pozemkových úprav v katastrálním
území Řečany nad Labem a části navazujících
katastrálních území Labětín, Lhota pod Pře-
loučí a Semín.

Veškerá usnesení z rady a zastupitelstva města
naleznete na webových stránkách města.

Text: MG

Rada města
Rada města Přelouče se od posledního vydání Roštu do uzávěrky sešla celkem třikrát.

V dubnu se konalo také Zastupitelstvo města Přelouče. Projednaly se zde například do-
tace z rozpočtu města na rok 2025 dle předložených návrhů rady. Radní odsouhlasili do-
dávku veřejného ohniště v rámci revitalizace Městského parku v Přelouči dle předběžné
kalkulace a CN společnosti Cityzen Living s.r.o., Libiš.
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Zprávy z radnice – Štěpánov

Nejkrásnějším 
stromem Přelouče 
se stala lípa velkolistá

Slavnostního vyhlášení vítěze letošní ankety se zúčastnily také děti
z obou mateřských škol a dále za Městskou knihovnu Přelouč Ladisla -

va Hývlová a Eva Fundo-
vá a za odbor životního
prostředí Městského úřa-
du Pře louč Jan Feranec
a Markéta Kejdanová. 

V rámci této ankety se
také pokaždé sází strom
nový. Tentokrát to byl ja-
vor mléč a najdete ho ve
vnitrobloku ulic Tyršova
a Žižkova. 

Děkujeme všem za or ga nizaci a účast na této akci a přejeme ať se
nejenom těmto dvěma stromům, ale vůbec zeleni v našem městě daří.

Fotografie a text: MG

Rekonstrukce chodníků
v ulici Foersterova

Stavební akce ve městě jsou v plném proudu a na konci měsíce dub -
na k nim přibyla i rekonstrukce chodníků a částečně i veřejného osvět-
lení v ulici Foersterova. 

Chodníky po obou stranách ulice jsou v této části města ve velmi
špat ném technickém stavu. Povrch z betonových dlaždic je již za hra-
nicí životnosti, dlaždice jsou rozbité, v povrchu jsou výrazné nerovnosti
a chůze po tomto chodníku může být problematická zejména pro oso -
by s omezenou možností pohybu a orientace. Díky zajištění míst pro
přecházení a realizaci bezbariérově dostupného chodníku, oddělené -
ho od pozemní komunikace pásem zeleně, dojde k výraznému zvýšení
bezpečnosti v této lokalitě.

Na tento projekt (reg. č.: CZ.06.05.01/00/22_060/0006805) je po -
sky tována finanční podpora z EU, a to díky úspěšné žádosti o dotaci
v rámci 10. výzvy MAS ŽR – IROP – DOPRAVA III, a to téměř ve výši
2,850 mil. Kč. Dodavatelem stavby je společnost Dlažba Vysoké Mý -
to, s. r. o., která zvítězila ve výběrovém řízení s nabídkovou cenou
10.579.972,57 Kč. Stavební práce budou dokončeny v srpnu 2025.

Ing. Lada Kubínová, odbor správy majetku

Uctili jsme památku 
80. výročí ukončení 
2. světové války

Na úvod zaznělo několik lidových písní v podání přeloučského Smí -
šeného pěveckého sboru Josef Bohuslav Foerster pod vedením Vero ni -
ky Pokorné a Michaely Novákové. Slavnostní projev přednesl starosta

města Martin Šmíd. Na závěr pak zazněla česká stání hymna opět v po -
dání přeloučského pěveckého sboru. Celou akci moderoval místostaros -
ta města Ing. Ivan Moravec. Děkujeme všem, kteří se této vzpomínko vé
akce zúčastnili. MG

Přelouč má 
nové veřejné ohniště

Veřejné ohniště je pro zájemce otevřeno od 8 do 22 h a to dle re -
zer  vačního systému na webu https://rezervace.kicmp.cz/. Rezervace je
zdar ma. Návštěvníci jsou povinni dodržovat návštěvní řád uvedený na
webových stránkách města a také v místě veřejného ohniště. Zásad-
ní je neustálý dozor nad ohněm osobou starší 18 let, a to do úplného
vyhas nutí. Dřevě-
né uhlí i občer stve -
 ní si ná vštěvníci
po   cho pi telně ob -
sta rá va jí sami. Se -
sta vu z vy soko -
pevnostního HPC
betonu oše třenou
antigraffiti a hy -
dro fobním ná tě -
rem, v hodnotě ne -
 celých 550 tis. Kč,
dodala společnost
Cityzen Living s.r.o.

Dle dosavadní
poptávky veřejnosti věříme, že bude o využívání ohniště velký zájem
a ve svém vlastním zájmu budou návštěvníci dbát na čistotu a pořá-
dek a dodržování nastavených pravidel.

Ing. Lada Kubínová, odbor správy majetku
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Zprávy z radnice – Zajímavosti

Ve spolupráci Městské knihovny Přelouč, MŠ Kladenská a odboru
životního prostředí se také letos vyhlásila anketa Nejkrásnější strom
Přelou če. Vítězem pro rok 2025 se stala lípa velkolistá v ulici Vrchlic-
kého naproti areálu Českého svazu chovatelů Přelouč. Podle pro mě -
ře ní průměru stromu se odhaduje stáří stromu přibližně 150 let. 

V měsíci květnu bylo instalováno za dopravní hřiště oficiální
veřejné ohniště, kde mohou lidé posedět na lavičkách a opéct si
špekáčky. Je součástí celkové revitalizace městského parku a ve-
řejnost se k němu dostane pěšky po mlatové cestě vedoucí od
mostu u hokejbalu směrem k železniční trati. 

Ve čtvrtek 8. května se v 10 hodin sešli zástupci města, přelouč -
ského Sokola a skautů a Klubu Dr. Milady Horákové u památníku
bojovníků proti fašismu a rasismu v parku u sokolovny, aby uctili
80. výročí ukončení 2. světové války.

Poděkování
Ráda bych prostřednictvím Roštu poděkovala zahradnicím

z Technických služeb města Přelouče, které mi nedávno velmi rych-
le a ochotně pomohly zlikvidovat přerostlé a ostříhané keře šípku
u mého domu. Volala jsem na Technické služby a snad do deseti
minut zahradnice přijely, pomohly mi vše naložit, zamést a všechno
odvezly. Byly ochotné a vstřícné, což se v dnešní době nevidí bohu -
žel tak často. Ještě jednou jim velice děkuji za pomoc.

Jana Nováková z Přelouče

S myšlenkou na realizaci pamětní desky
přišel v létě roku 2023 Ing. Jan Goláň z Úřa -
du pro civilní letectví, který propaguje při-
pomínky památky letců. Nejprve bylo třeba

dohledat zápis v matrice, což zkomplikoval
fakt, že v pozdějších dokumentech uváděl
Karel Fialka špatné datum narození (do -
kon ce i nepřesný rok). Byla tedy otázka, jestli
se nejedná o jiný Štěpánov na Pardubicku.
S pomocí ředitele Regionálního muzea ve
Skutči, Libora Akslera, se povedlo doložit
správné datum narození K. Fialky a také
místo – dům čp. 1 ve Štěpánově u Přelouče.
Od ledna 2024 začaly tedy postupné pří-
pravy projektu a to ve spolupráci s městem
a komisí místní samosprávy Štěpánov. V čer -
vnu se podařilo získat kámen diabas (pa-
leobazalt) z lomu v Chrtníkách. Kamenictví
Kůrka, které sídlí ve dvoře bývalého hospo-
dářského dvoru, jehož součástí je dům čp. 1,

kámen uskladnilo a v dubnu 2025 nakonec
s pomocí firmy Šanda i umístilo. Bronzo-
vou desku nechalo město odlít ve slévárně
v Beňově u Přerova, umístěna byla kame-
nictvím před samotným odhalením. Malý
pomník se nachází u domu čp. 1 a vede k ně -
mu chodníček. Na realizaci díla se zásad-
ně podílel Štěpán Bartoš, předseda komise
místní samosprávy ve Štěpánově a zaměst -
nanec odboru správy majetku MÚ Přelouč.
Celkové náklady byly 90 tisíc Kč.

Slavnostního odhalení pamětní desky
se zúčastnilo až 24 letcových příbuzných
včetně jeho syna Karla Fialky ml. (1946)
s manželkou Jenny. Ten se narodil v Indii,
ale většinu života strávil ve Skotsku. Je po-
měrně známým hudebníkem a to i na svě-
tové úrovni. Na konci 70. let 20. století se
stal tento „skoroštěpánovák“ jedním z prů-
kopníků elektronické hudby, bývá řazen do
žánru synth-pop či new wave. Vydal několik
desek – Still Life (1980), Human Animal (1988)
a Film Noir (2009). Zejména v 80. letech
20. století se celkem často objevoval ve vý-
znamných televizních hudebních pořadech,

jeho klipy hrály hudební televize a jeho
skladby znají miliony lidí snad po celém
světě. Fialkovým zřejmě největším hitem je
skladba Hey Matthew z roku 1987. Do Ště-
pánova přicestoval ze skotského Edin-
burghu. Jelikož nehovoří česky, bylo třeba
akci moderovat částečně i v angličtině.

V průběhu samotné akce hovořil k veřej-
nosti starosta Martin Šmíd, historik Jiří Fial -
ka a samozřejmě také Karel Fialka mladší,
který se společně se starostou a předsedou
komise místní samosprávy ujal symbolické-
ho odhalení pamětní desky. Letcův syn se-
bou přivezl dva artefakty po otci – prsten
zdobený nápisem RAF a hodinky, které je-
ho otec dostal od firmy Baťa v 50. letech
20. sto letí. Vystoupil místní smíšený (pře-
vážně dětský) sbor pod vedením Karly Šmí -
dové, který zapěl českou hymnu, děti také
recitovaly báseň Když Rudyarda Kiplinga.
Akce se zúčastnilo několik desítek diváků.
Autor těchto řádků, který celý proces po
organi zač ní stránce zajišťoval a akci také
moderoval, děkuje všem, kteří se na přípra-
vě podíleli. Matěj Pešta

Ve Štěpánově byla odhalena pamětní deska
letci RAF Karlu Fialkovi 

8. května 2025 byla v rámci oslav 80. výročí ukončení druhé světové války ve Štěpánově u Přelouče odhalena pamětní deska
letci Royal Air Force Karlu Fialkovi (1916–1963) – narodil se v domě čp. 1 v tehdy ještě samostatné obci Štěpánov. Žil zde velmi
krátce, snad jen rok a několik měsíců, ale za místního rodáka jej považovat určitě můžeme. O jeho pestrých životních osudech
psal jeho prasynovec Jiří Fialka v Přeloučském Roštu č. 4, 5 a 6/2025.
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Inzerce
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Zprávy z radnice – Odbor životního prostředí
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Společenská rubrika

8 červen 2025

Společenská rubrika

PŘELOUČÁCI 
Jubilanti duben
Jiří Husák                                        99 let
Vladimír Šlechta                             93 let
Lubomír Čížek                                89 let
Veleslava Kejdanová                      86 let
Božena Rozsypalová                      85 let
Zdenka Koldinská                           85 let
Václav Pšenička                             85 let
Miloš Holub                                    80 let
Josef Šafránek                                80 let
Jaroslav Král                                   80 let
Eva Hlínová                                     75 let

Zlatá svatba
Jaroslava a Vlastimil Kolářovi      19. 4.

Jubilanti květen
Miloslava Korbelová                     100 let
Milada Vlasáková                          96 let
Jiřina Koppitzová                           95 let
Jarmila Kohoutková                       92 let
Vladimír Kotland                            91 let
Ladislav Rýdlo                                90 let
Miluška Koudelková                       90 let

Hana Neumannová                       90 let
Miluše Charvátová                         89 let
Josef Kvoch                                    88 let
Jiřina Kryštofová                            88 let
Vojslava Měcháčková                    87 let
Zdeněk Doležal                               87 let
Václav Moravec                              87 let
Irena Exnerová                                87 let
Ludmila Konečná                           87 let
Jiří Harvánek                                  86 let
Květoslava Pražáková                    86 let
Jaroslava Nováková                      86 let
Hana Veselá                                   85 let
Hana Mrvíková                               85 let
Marie Jarolímová                           85 let
Hana Šandová                               80 let
Petr Boudyš                                    80 let
Václav Říha                                    80 let
Marie Vaňková                               75 let
Jana Marková                                75 let
Oldřiška Frenclová                         75 let
Alena Matoušová                           75 let
Jiří Pěkný                                         75 let
Jaroslav Antos                                75 let
Vladimír Trávnický                         75 let
Marie Donátová                             75 let

Výročí
Dne 3. května oslavila 

paní učitelka Marie Jarolímová 85. narozeniny. 
K významnému životnímu jubileu gratulujeme a přejeme hlavně pevné zdraví 

a hodně optimismu do dalších let. Vše nejlepší přejí dcery Ilona a Soňa s rodinami, SPOZ 
a také široká rodina absolventů ZŠ v Přelouči, kde paní učitelka dlouhá léta působila.

Už cesta vlakem z Kolína poskytovala krásné výhledy. V Ledečku
už lemovala cestu Sázava s jejími malebnými břehy. I když vlakem trvá
cesta 2 hodiny, nestihneme se nikdy nudit. Hrad je v majetku rodiny
Šternberků, dobře udržovaný, fungují zde kavárna i restaurace a ná -
vštěvu určitě doporučujeme. Po prohlídce jsme se vydali pěšky do měs -
tečka Rataje nad Sázavou. Z plánovaných 5–6 km vzniklo nakonec víc
než 10 díky tomu, že značky zmizely spolu s vykácenými stromy. Navíc
cesta vedla z větší části do kopce, ale i přes problémy se výlet líbil. Dal -
ší setkání jsme naplánovali na 13. května. Tradičně v této první části
máje se scházíme u Kubátů na zahradě a vyměňujeme si výpěstky, sa -
zenice, ale také zkušenosti. Končíme velice příjemnou kávou i zákusky,
popřípadě chlebíčky, které přinesou členové i hostitelé. Všech 35 čle-
nů jako každoročně strávilo příjemné dopoledne, tentokrát za sluneč-
ného počasí. Ve druhé části května zamíříme na Vysočinu do Oflendy,
části obce Mrákotín. Těšíme se na prohlídku firmy Koulier, která se za-
bývá foukanými ozdobami (nejen vánočními). Část cesty absolvujeme
opět pěšky.

Kubátovi

V dubnu začíná sezona na hradech a zámcích, proto jsme se roz -
hodli pro trochu delší výlet. Navštívili jsme hrad Český Šternberk.

Klub aktivní senior – zprávy z Klasu

Kam jste chodila do školy a kde jste pracovala?
Základní školu jsem navštěvovala v Sopřeči. Pak do měšťan-

ské školy jsem chodila v Rohovládově Bělé a pak studovala na
Obchodní škole v Pardubicích. Po škole jsem začala pracovat
V Napaječkách (přeloučské firmě Chvojkova napajedla – po-
známka redakce). Tady jsem zůstala asi 10 let. Pak jsem jako ad -
ministrativní pracovnice pracovala na přeloučské poliklinice. Do
důchodu jsem odešla ještě o 3 roky později, než bych mohla.

Jak jste se dostala do Přelouče?
Do Přelouče jsem se provdala v roce 1946 za Josefa Korbe la.

Svatbu jsme měli v evangelickém kostele v Bukovce a vycho-
vali jsme společně tři dcery, Milušku, Evu a Jitku. Dlouhých 36 let
jsme bydleli s rodinou v domě hned vedle přeloučské polikliniky
v Nádražní ulici. Tady bydlím stále, jen jsem se před nějakým ča -
sem přestěhovala do menšího bytu. A pracovala jsem nejdříve
v Napaječkách a potom na přeloučské poliklinice, tak jsem to
měla kousek do práce. 

Co vaše rodina?
Pepu jsem si brala ve svých 21 letech. Půl roku po svatbě mi

bohužel zemřela maminka a chvíli na to jsem přišla i o sestru.
Byla o čtyři roky mladší a utopila se ještě s kamarádkou v so-
přečském rybníku. To bylo pro mě hodně těžké.

S manželem jsme pak měli postupně tři dcery Milušku, Evu
a Jitku. S dětmi a manželem jsem měla hezké časy. Děvčata se
všechny tři dobře učily, vystudovaly střední školy. S manželem
jsme se měli rádi a snad až na jednu hádku jsme si společně
hezky žili. Jen škoda, že manžel odešel o tolik dříve než já,
mohli jsme spolu být mnohem déle. Velký smutek v sobě mám
z odchodu prostřední dcery Evy, která náhle zemřela ve svých
41 letech. To nepřebolí nikdy.

Ale velkou radost mi dělají vnoučata, mám 7 vnoučat a 14 pra -
vnoučat. Více je holčiček, to je dobře, protože když se rodí více
děvčat, tak nebude válka. 

Jste stále vitální, jak se vám to daří?
Celý život byla a je pro mě nejdůležitější rodina a pak je to

zahrádka a domácí zvířectvo. Každý den ještě do loňska jsem
obhospodařovala zahrádku na Krétě. Pěstovala jsem tam všech-
no možné, hodně zeleniny a ovoce taky. Vloni jsem ještě oko-
pávala jahody. Teprve nedávno jsem ji přenechala vnučce, ale
často se tam chodím podívat. A u dcery mám slepice a krá-
líky, kam chodím pořád. Zatím bydlím sama. Sama si i vařím
a hospodařím. Ráda se podívám i na televizi, ale hlavní je po-
hyb. Každý den jsem venku. 

A co zdravíčko, jak se cítíte?
Z nemocí jsem asi jako 35letá prodělala dvakrát revmatic-

kou horečku, ale další jiné nemoci mě netrápily. Letos na jaře
na ulici jsem zkolabovala. Absolvovala jsem všechna možná vy-
šetření, ale lékaři mi pak řekli, že jsem zdravá a jen mi ubrali
prášek na trochu vyšší tlak. V dubnu mě zlobila chřipka, ale ne -
ležela jsem moc dlouho, hlavní je každodenní pohyb. Trochu mě
zlobí klouby, ale cítím se jinak dobře. 

Zažila jste válku a dobu po ní, jak jste ji vnímala? 
Během války si pamatuji, že jsme se při náletech chodili scho-

vávat do sklepů pod budovou současné přeloučské polikliniky
v Nádražní ulici. Pamatuji si na příjezd ruských vojáků a osvo-
bození. Po válce bylo všechno zničené. Žilo se jinak, skromněji.
Lidé si většinou všeho víc vážili. Snažili se poctivě pracovat, aby
se alespoň jejich děti měly jednou líp. Dobu socialismu jsem vní-
mala normálně, mě ani rodině se nedělo nic zlého. Naopak v ka -
pitalismu by určitě všechny tři dcery nemohly studovat. To bylo
jen pro bohaté. 

A co doba současná, co jí říkáte? 
V současné době si myslím, že se nežije nejhůř důchodcům,

ale některým rodinám s dětmi. 
A líbí se mi, jak jsou lidé, i úplně mladí, kolem mě pozorní, na -

bízejí mi pomoc. S tím se setkávám často. Jak mi přibývají ro-
ky, někdy té dnešní době nerozumím a aspoň jednou týdně si
řeknu, že už se do téhle doby nehodím. Mobil je pro mě trochu
záhada. Obdivuji, jak složité technické vynálezy dokážou lidé
vymyslet. Udivuje mě, když mi malá vnučka ukazuje fotografie
v mobilu. Něco naťuká a hned se na ně spolu díváme.

Prozradíte nám, co je to nejdůležitější pro vás a co v životě ctíte?
Život přináší mnohé. Celý život se řídím radou od své ma-

minky, kterou mě a mé mladší sestře jako dětem říkávala, že
když se člověk rozzlobí, má začít mluvit až za půl hodiny. A jak
už jsem říkala, vždycky pro mě nejdůležitější byla a je rodina,
od jakživa. Stále jsme spolu všichni v kontaktu. Bydlím zatím
sa ma, ale všichni jsou poblíž a starají se o mě, a když je potře -

ba, tak mi pomáhají a jsou na mě
moc hodní. 

Srdečně gratulujeme paní Mirosla-
vě Korbelové k jejímu významnému
stoletému jubileu a přejeme do dalších
let mnoho zdraví, energie a hod ně krás -
ných chvil strávených se svou rodinou. 

Za redakci Roštu Marcela Gryčová

Miloslava Korbelová z Přelouče slaví 100 let
Naše přeloučská stoletá jubilantka Miloslava Korbelo vá

se narodila dne 18. 5. 1925 v Sopřeči kde společně s rodi či
a mladší sestrou prožila své dětství a mládí. Ve svých 21 le -
tech se provdala do Přelouče a žije zde doposud. 



116/2025

Významné osobnosti

10 červen 2025

Významné osobnosti

V důsledku těchto událostí byli Karel s Bunty nuceni svůj plán
přehodnotit a v květnu 1949 odjeli z Indie místo do Českosloven -
ska do skotského Tainu. Karlu Fialkovi se nakonec podařilo práci
v Batanagaru ještě o další tři roky prodloužit, a i se svou man žel -
kou a synem se tam ještě téhož roku vrátil. V Československu byl
hned v roce 1950 v nepřítomnosti degradován na vojína. Důvodem
byly oficiálně jeho postoje a jednání, které „neskýtaly záruky, že
bude spolehlivým a zcela oddaným lidově demokratickému zřízení“. Je -
ho otec se této doby již nedožil. Zemřel v lednu 1948, manželka
Anežka ho přežila o pět let.

Po odchodu z Indie roku 1952 zůstala celá rodina přibližně rok
v Tainu. Mezitím byl Karel Fialka přijat jako šéf koželužny v afric -
kém Gweru v tehdejší Jižní Rhodesii, která byla také britskou ko lonií,
a po čase jej sem opět následovala manželka se synem. V této Ba -
ťově továrně pracoval do roku 1961, přičemž po dvou letech se celá
rodina vracela na dovolenou do Skotska. V rámci poslední do vo -
lené Karel Fialka navštívil také obchody Baťa v Londýně, továrnu
v Tilbury a mimo jiné se setkal s dodavateli chemikálií v Západním
Německu. Jeho posledním působištěm byl pakistánský Batapuru,
kde již pracoval jako vedoucí celého závodu.

V roce 1963 se po 17 letech měl konečně trvale vrátit do Velké
Bri tánie. Za vynikající práci v mimoevropských destinacích mu byl
na bídnut post vedoucího koželužské výroby všech baťovských to -

váren, který tehdy zastával Hynek Baťa. Karel si přál, aby během
dovolené, kterou před nástupem do Londýna dostal, poznala jeho
rodina Evropu, zejména Vídeň, která mu nejvíce připomínala rod -
nou zem. Během první přestávky na cestě v hotelu u Newcastlu se
mu však ke zděšení své rodiny náhle na kratší čas zastavilo srdce.
Záhy bohužel následoval druhý infarkt, jemuž ve svých 46 letech
podlehl. Pro všechny, kdo ho znali, především však pro ty nejbližší,
to byl obrovský šok. Předčasně tak skončila životní pouť nesmírně
statečného a pracovitého člověka, bojovníka proti totalitě, jemuž
nebylo dopřáno se do své rodné země svobodně vrátit. Pochován
je na novém hřbitově v Tainu, kousek od míst, kde stávala základna
311. československé bombardovací perutě RAF.

Zdroje:
Vojenský ústřední archiv Praha
Vojenský archív – centrálna registratúra MO SR Trnava
Österreichisches Staatsarchiv
Státní okresní archiv Pardubice
Státní okresní archiv Zlín
Archiv rodiny Fialkovy
PAJER, Miloslav. Ve stínu slávy: Bojový výcvik československých letců,
příslušníků bombardovacích a dopravních jednotek RAF, ve Velké Británii 
v letech 1940 až 1946. Cheb: Svět křídel, 1992.

Mgr. Jiří Fialka, prasynovec Karla Fialky

Svoje vyprávění doprovodil spoustou za-
jímavých fotografií. Jeho vyprávění bylo shr -
nutím rozsáhlého bádání a studia. Předsta-
vil celkem třicet pět tvrzí, tvrzišť a jedno hra-
diště z našeho regionu. Tvrze, jako opev něná
sídla nižší šlechty, rozdělil do sedmi katego-
rií. Do té první zařadil objekty, u kterých není
dobře známá jejich lokace a pouze je o nich
zmínka v historických pramenech. Poslední,
sedmá kategorie pak představuje tvrz cel-
kem dobře zachovalou až do dnešních dnů.

Takto se do dnešních dnů zachovala známá
tvrz ve Svojšicích. U každého objektu uvedl,
co o něm píší historické prameny a doplnil
vyprávění svým osobním pozorováním, po -
střehy a výzkumem. Je obdivuhodné, že po -
stupně dokázal osobně navštívit všech tři-
cet šest zkoumaných objektů, promluvil
s místními občany a pořídil obsáhlou foto-
dokumentaci. Svoje výpravy podnikal na
kole, takže sportováním dělal také něco pro
svoje zdraví. Jeho postupy při zkoumání pa-

mátných míst svědčí o velkém zaujetí pro
historické a vědecké bádání. Výsledky jeho
práce ukazují bohatou historii přeloučského
regionu. Jsou zároveň pozvánkou k návště vě
zajímavých muzejních sbírek města Přelouče.

Domníváme se, že středověké tvrze,
tvr ziště a hradiště by si zasluhovaly, aby
výsled ky pátrání po nich byly uveřejněny
v samo statné publikaci. Jistě by to bylo in-
spirací pro mladé lidi v době internetu, že
stále ma jí tolik nevšedních možností pro
napínavé a zajímavé aktivity ve svém okolí.
Taková publikace také přispěje k rozvoji tu -
ristiky v okolí našeho města.

Přednáška Mgr. Pešty byla vyslechnuta
s velkou pozorností a následovala po ní za-
jímavá a pestrá diskuze, protože přítomní

účastníci sami některá mís-
ta osobně znali a přispěli
k be sedě se svými postřehy
a vzpo mínkami.

Přeloučský klub rodáků
a přátel má v Praze mnoho-
letou tradici, avšak věkový
průměr současných členů je
vysoký a klub by potřeboval
omladit. Rádi bychom požá -
dali všechny Přeloučany, kte -
ří mají své příbuzné a své děti
na studiích v Praze, aby je in -
formovali o existenci a o prá -
 ci našeho klubu a nasměro-
vali je ke vstupu do něj. 

Kontaktní adresa je pa-
kraus@post.cz a nebo jan.za-
vodsky45@gmail.com.

Ing. Pavel Kraus, CSc.,
člen KRPP

Poválečné začátky
Jakmile válka v Evropě skončila, spojil se Karel Fialka se svou

rodinou v Československu. Vrátit se hned domů však nebylo pro
vojáky možné. Od června do konce září 1945 přepravovala 311. peruť
československou vládu a materiál z Londýna do Prahy. Také Karel
během léta 1945 letěl jako pilot několikrát do Prahy, obyčejně se
však ihned musel vrátit zpátky do Velké Británie. Dne 13. srpna 1945
se mu však podařilo získat za sebe pro zpáteční cestu náhradu
a mohl tak po šesti letech spatřit alespoň ty příbuzné, kteří žili v Pra -
ze. Tehdy spolu s dalšími vojáky přenocoval u svého bratra Vác lava
Dostála a navštívil také svého strýce Antonína.

Karel čekal na demobilizaci ve Velké Británii, neboť se domní -
val, že zde bude tento proces trvat kratší dobu. Většinu času trávil
na vojenské základně v Cosfordu severozápadně od Birminghamu
a za svou manželkou do Tainu se mohl podívat jen tehdy, když do -
stal dovolenou. Především však mohl konečně navázat kontakt se
svými rodiči, s nimiž si začal pravidelně psát a líčit jim, co všechno
prožil. Přípravy na trvalý návrat domů však změnila nabídka tříleté
pracovní zkušenosti v Indii od firmy Baťa, kterou se Karel po peč -
li vém zvažování rozhodl přijmout. Rodiče však nesli jeho plány
pra covat v zahraničí těžce. Výstižně jeho pocity vystihuje úryvek
z dopisu psaného v září 1945:

„Drazí, já vím, že moje počínání neschvalujete ze zásady a přejete si,
abych se navrátil nejprve domů (…). Věřte a říkám Vám to upřímně, že jest
to moje první přání, (…) vidět Vás, zlíbat Vám Vaše ruce, a poděkovat za
Vaši lásku, která jistě byla příčinou, že jsem překonal vše nebezpečí, kte -
rá se mně stavila v cestu života, když jsem byl v této válce. Vždy jsem na
Vás myslel, když mi bylo smutno, a když jsem cítil konec. Moje srdce i od -
vaha se vždy posílila, když jsem byl v takových chvílích, a vzpomínka
na Vás dala mě sílu na další boj o život, který jest tak krásný. Věřím, že
i Vy jste na mě mysleli a snad to polární nebe spojovalo naše srdce, když
jsem létal nad nepřátelské území, neb snad ten horký saharský vzduch
v poušti a neb snad ten Jižní kříž na obloze v Jižním oceáně. Myslel jsem
na Vás po celou tu dobu a pro vás jsem chtěl žíti. Pro Vaši lásku a po -
chopení. (…) Dneska válka skončila a já jsem se vrátil do skutečného
ži vota. Života, který si sám vybuduji a postavím.“

Po mnoha žádostech se mu v listopadu 1945 podařilo, stále ještě
v uniformě, alespoň na krátký čas zavítat za svou rodinou do Tlu -
mačova. Své rodiče ujišťoval, že tři roky uplynou jako voda a on se
co nevidět vrátí, aby jim mohl vše vynahradit a postarat se o ně. Jistě
si tehdy nepředstavoval, že rodiče již více neuvidí. Jeho manželka
Bunty se s ním do Československa nikdy nestihla podívat.

Již před koncem války obdržel Karel Fialka za své služby Čes ko -
slovenskou pamětní medailí a Československou medaili Za záslu hy
II. stupně. V prvním roce po válce byl jmenován rotmistrem le tectva
v záloze a vyznamenán Československou medailí Za chrabrost
a Čs. válečným křížem 1939. Z letectva byl propuštěn v prosinci
1945 a z kasáren se přemístil k firmě Baťa v East Tilbury východně
od Londýna.

V březnu 1946, krátce před demobilizací, odcestoval se svou man -
želkou do Indie, tehdy ještě britské kolonie. Karel Fialka pracoval
v městečku Batanagar poblíž Kalkaty, které bylo založeno firmou
Baťa. V Kalkatě se mu téhož roku narodil syn, také Karel. Rodina si
zde musela zvyknout na diametrálně odlišné podnebí, množství
hmy zu, hadů a dalších věcí, na které nebyla z Evropy zvyklá. Pro -
tože byl však Karel součástí managementu, rodina žila na tehdejší
poměry ve velmi dobře vybaveném patrovém domě čítajícím mimo
jiné jídelnu, pohostinskou místnost a dvě ložnice. K dispozici měli
uklízeče, kuchaře, zahradníka a také místní chůvu, která jejich sy -
na koupala, hlídala a krmila. Proto uměl malý Karel nejlépe hindsky,
teprve poté následovala angličtina a čeština. Karel se ze svého pla -
tu snažil také pomáhat svým příbuzným v Československu.

Karel Fialka (první zprava) se svou ženou Bunty a přáteli 
v indické Kalkatě

V Batanagaru se nacházelo několik set Čechoslováků, kteří zde
udržovali národní tradice. Karel Fialka byl činný ve výboru Čes ko -
slovenského spolku v Kalkatě a jako místopředseda Sokola se
po dílel na vyslání deputace na Všesokolský slet do Českoslo ven ska
v roce 1948. Pečlivě sledoval vývoj v Československu i mezinárodní
situaci. Měl také celoroční předplatné československých novin,
i když jejich doručování neprobíhalo vždy hladce. Výstřižky z no vin
mu však také posílali jeho rodiče.

Život po spuštění železné opony
Nad událostmi v Československu ovšem Karel vyjadřoval čím

dál častěji zklamání. Jednalo se zejména o obvinění a uvěznění
vedoucích představitelů firmy Baťa a také horšící se ekonomickou
situaci: „Jak ta situace vypadá a jak mně píšeš, tak vlastně ty poměry
jdou od 5 to 1, a místo, aby se to zlepšovalo, se to horší. Ceny jsou nemožně
vysoké a skutečně nechápu, jak může někdo žíti hlavně na takovém ven -
kově anebo ty, když máš ten příjem přeci malý“, psal své mamince
v březnu 1949.

Ještě tehdy však připravoval veškeré náležitosti k návratu do
Československa, na jehož osudu mu nesmírně záleželo. „Mně také
nabízeli dostati anglickou příslušnost, ale já o tom ani nechci slyšet, po -
něvadž jsem Čechoslovákem a jím zůstanu. Jsem velmi rád, že i Bunty
má se mnou ten samý názor“, uvedl na konci roku 1948 v souvislosti
s tím, že jiní jeho spolupracovníci tuto nabídku přijali.

Situace totiž začínala být vážná. Po převzetí moci KSČ v únoru
1948 již nebylo možné z Československé republiky vycestovat bez
povolení, které k cestovnímu pasu vydávalo ministerstvo vnitra,
tzv. výjezdní doložky. Toto povolení se až téměř do poloviny 60. let
udělovalo jen ve výjimečných případech a zpravidla ne pro celou
rodinu. Také v Batanagaru se stávaly případy, kdy se lidem pro -
táhla dovolená do Československa po zbytek života. Tito lidé pak
byli kvůli svému spojení s firmou Baťa považováni za nepřátele re -
žimu. Z počátku často neměli práci ani střechu nad hlavou a zůstali
odkázáni jen na pomoc příbuzných či přátel, zatímco veškerý svůj
majetek museli nechat v Indii.

Krátce po komunistickém převratu začali být navíc příslušníci RAF,
kteří se do Československa vrátili, jako „západní letci“ perzekvováni.
Mnozí byli uvězněni a přinuceni pracovat například v život ohro -
žujících podmínkách uranových dolů. Symbolizovali totiž západní
vliv, který chtěli komunisté ve svém důrazu na osvobození Čes ko -
slovenska Sovětským svazem potlačit. Letci, kteří měli kontakty
v „kapitalistických“ státech, byli považováni za hrozbu pro nový režim.

Karel Fialka: 
Byl jsem a vždy budu v srdci Čechoslovákem (3. část)

V polovině dubna se v Praze sešel Klub rodáků a přátel Přelouče. Společně se členy
Klubu přátel Pardubicka uvítali mezi sebou mladého přeloučského historika, Mgr. Ma -
těje Peštu, kustoda přeloučských musejních sbírek. Mgr. Pešta přijel za nimi do Prahy
z Přelouče a připravil pro ně přednášku na téma „Tvrze a tvrziště na Přeloučsku“.

Naši rodáci v Praze

Zleva Ing. Jan Závodský, CSc., předseda Klubu rodáků a přátel Přelouče, Mgr. Matěj Pešta, lektor, 
Ing. Pavel Kraus, CSc, předseda pražské pobočky Klubu přátel Pardubicka. Vpravo tvrz Svojšice (foto Kraus, Pešta)
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Májové tvoření a jarní dílny 
v Městské knihovně

Sice v bundách a svetrech, ale s dobrou náladou dorazily nejen
ro diny, které se pravidelně setkávají v programech S knížkou do
života. Společně s nimi přišli i babičky a dědečkové a pochopitel -
ně i další návštěvníci.

Téma bylo pro děti velmi lákavé, protože šlo o dinosaury v mno -
ha různých podobách. Ať už ve výtvarných dílnách, kde vznikali di -
nosauři mnoha tvarů a podob, nebo na soutěžní stezce, kde se to
informacemi z dinosauřího života jenom hemžilo.

Pokud se do dospělých nebo děti zakousl studený vítr a chlad,
mohli se zahřát dvojím způsobem.

Pojízdná kavárna Café LiLi byla připravena zahánět nachlaze -
ní výbornou kávou, horkými nápoji pro děti a báječnými dobrota -
mi. A v přízemí Záložny byl hezky za větrem otevřen náš jarní swap.
Za hřát se vybíráním oblečení a dalších věcí, které se už někomu
ne hodí, ale pro jiného se stanou hvězdou jeho jarního nebo letní-
ho šatníku, to rozbušilo srdce nejen maminkám a babičkám, ale do -
konce i dětem a sem tam i některému statečnému tatínkovi.

Navíc jsme swapili, tedy zdarma vyměňovali, i sazenice a jiné rost -
liny, takže vzpomínky na letošní jarní tvoření budou v některých ro -
dinách trvalejší.

Děkujeme všem, kteří přišli pomáhat před akcí, všem, kteří si to
s námi přišli užít, a hlavně děkujeme tomu, kdo zařídil, že pršet za -
čalo až v pět odpoledne, když jsme uklidili poslední stanoviště.

L. Hývlová

Letošní sezóna 
je opravdu zajímavá!

Velmi důležitým datem je nyní 14. června, kdy se uskuteční jarní
koncert, na který jste všichni srdečně zváni! Pište si do kalendářů,
že se sejdeme v přeloučské záložně v 18:00 a společně s námi vy-
stoupí dětské sbory ZŠ Masarykovo náměstí Lupínek a Lamella. Při -
pravujeme pro Vás zcela nový repertoár, tak určitě přijďte.

A na závěr přehledu našeho jarního turné se začátkem června
zúčastníme soutěže Svátky písní Olomouc 2025 s mezinárodní
účas tí. Konkurence bude vysoká, držte nám palce! 

J. Šafránková
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I když jsme v neděli 18. května čekali trochu teplejší počasí,
rozhodli jsme se naše jarní dílny a soutěže i letos vynést do par -
ku za Občanskou Záložnu. A dobře jsme udělali.

Vše odstartovalo vzpomínkovou akcí v rámci 80. výročí ukon -
čení 2. světové války ve čtvrtek 8. května 2025 u památníku
bojovníků proti fašismu a rasismu v Přelouči. Náš pěvecký sbor
Josef Bohuslav Foerster zde pod vedením Veroniky Pokorné
a Michaely Novákové přednesl lidové písně a samozřejmě ne-
chyběla ani hymna.

Nové knihy červen 2025

Naučná literatura

CESTOVÁNÍ
NOBLE, Isabella
Barcelona: do kapsy. Praha: Svojt -
ka & Co., s.r.o., 2025. 192 stran: ba -
revné ilustrace, mapy, plány. ISBN
978-80-256-3858-3 (brožováno).

ŽIVOTOPISY
TŘEŠTÍKOVÁ, Helena, 1949–
Hovory s mámou: intimní rozho-
vor dcery s matkou dokumenta-
ristkou. První vydání. Praha: Eu-
romedia Group, 2024. 245 stran:
portréty. Obsahuje filmografie.
Ob sahuje bibliografie. (Vázáno.)
ISBN 978-80-284-0056-9.

J.K.

Festival dozná v letošním ročníku něko-
lika viditelných změn. Tou největší bude vý-
stavba šapitó, ve kterém proběhne, mimo
jiných, premiérové vystoupení nejlepších
čes kých slam poetristů. Jak praví Wikipe-
dia, slam poetry je performativní žánr poe -
zie, při kterém básníci předvádějí mluvenou
poezii před publikem. Stále rostoucí obliba
tohoto žánru přiměla i organizátory festi-
valu zařadit tuto zajímavou disciplínu do
programu. Jak bylo uvedeno výše, předsta-
ví se nám mistři republiky v tomto oboru,
básnířka, která si říká Krála a její kolega
Matěj z kapely Matěj.

Stejně jako v loňském ročníku dostane
příležitost i tentokrát začínající umělkyně,
tentokrát půjde o hudební duo Eda & Le-
beda. Tyto dvě dívky nám vlastně v pátek
zahájí festivalový program.

V jeho další části se v Přelouči představí
novocirkusový soubor AIRGYM ART Com-
pany s představením Létací sen č. 311. Jak
dává název představení, ale i souboru, tušit,
akrobati se nebudou pohybovat jen na zemi.

Téměř závěr pátečního programu ob-
stará skupina Zrní, která se k nám vrací po
vystoupení na prvním ročníku v roce 2022.
Toto uskupení je označováno jako „něžný
artbrut, kladenskej uhelnej zen“. Baví je ob-
jevovat nové možnosti a kombinace. 

Namísto večerky na závěr pátečního ve -
čera nezazní zvuk polnice, ale budeme se
rozcházet po takovém malém potlachu,
který se stejně jako v loňském roce uskuteč-
ní u ohně za hudebního doprovodu pravého
trampského tria.

V sobotu vstoupíme do druhého festi-
valového dne za zvuku hudby vycházející
z písní Balkánu, Skandinávie i západní Evro-
py, klezmeru i romani music. Muzikanti ze
skupiny Rajtaraj se sami označují za akus-
tický etnošraml.

V poněkud klidnější poloze odehraje své
představení kočovné divadlo Julie& spol.
Soubor s vlastní hudební složkou sehraje
jednu z nejslavnějších Werichových pohádek
„Až opadá listí z dubu“. Zařazením tohoto
kusu půjde o drobný příspěvek k letošnímu
120. výročí narození Jana Wericha.

Po loňském úspěchu, který bezpochyby
vystoupení našeho nejlepšího novocirku-
sového souboru získalo, se vrací Cirk La Pu-
tyka se žhavou novinkou, kterou je předsta-
vení SPLASH. Na pódiu o rozloze více než
100 metrů čtverečných se mimo jiné před-
staví v cirkusové disciplíně s teeterboar-
dem. Co to znamená, o tom se návštěvníci
přesvědčí sami.

Ještě než nastane konec sobotního pro -
gramu, v šapitó proběhnou již zmíněná poe-

tická setkání, byť poněkud jiná, než jsme byli
zvyklí z televizních Nedělních chvilek poezie.

Rozhodně jedním z nejočekávanějších
bo dů festivalového programu by mělo být
po vídání o knize. Nebude to kniha ledaja-
ká, půjde o Přeloučský román a to s přísli-
bem účasti autora, Zdeničky Spruzené alias
Tomáše Mazala. Mnozí z návštěvníků sice
období popisované v knize prožili, potká-
vali její „hrdiny“, ale jistě budou mít zájem
dozvědět se víc.

K poslednímu festivalovému vystoupení
byla přizvána fenomenální hudebnice. Te-
rezie Kovalová je považována za nejkrás-
nější violoncellistku, však taky příležitostně
pracuje jako modelka, ovšem to nebyl dů-
vod pro její angažování. Její žánrový rozsah
je široký, hrála na Pražském jaru, spolupra-
covala s předčasně zesnulým Davidem
Stypkou, s Vladivojnou La Chiou, skupinami
Wohnout a Zvíře jménem podzim. Podílela
se na hudebním projektu Michala Dvořáka
Vivaldianno a je součástí Cirku La Putyka
v představení Runners. V Přelouči zahraje
a zazpívá v autorském programu.

Novinky se ale nebudou týkat jen pro-
gramu. V nabídce občerstvení dojde k roz-
šíření nabídky o jídla z grilu a exotickou in-
donéskou kuchyni.

V neposlední řadě mezi novinky patří i zří -
zení webové stránky, na které se dozvíte ve -
škeré podrobnosti, třeba i to kde lze pořídit
vstupenky.

Více informací naleznete také na:
www.pobreznifestival.cz. V. Mazal

O druhém červencovém víkendu se již počtvrté sejdou příznivci různých žánrů na
Pobřežním festivalu. Louka u labského břehu ožije v průběhu pátku a soboty vystou-
pením hudebníků, novocirkusových souborů a poprvé zazní poezie.



Netradičně pojatá Maryša okouzlila osmáky 
V pátek 10. dubna zakončili žáci osmé třídy školní týden návštěvou Vý -

chodočeského divadla v Pardubicích, kde zhlédli představení Maryša od
bratří Mrštíků. Vrcholné drama českého realismu o tom, proč si dát raději
čaj, se našim žákům moc líbilo. Zásluhu na tom má zajisté jeho netradič -
ní pojetí a především moderně pojaté kostýmy. Zajímavě vyprávěný pří -
běh je vtáhl do děje a následně v nich rozproudil i diskusi o tom, co Mary -
ša prožívala. 

Zápis do 1. tříd přinesl do školy radostné okamžiky
Ve čtvrtek 11. dubna proběhl na naší škole tradiční zápis do 1. tříd.

Malí předškoláci přišli v doprovodu svých rodičů, často s trochou nervo -
zity, ale hlavně s očekáváním a úsměvem na tváři. Každá paní učitelka
měla pro děti připravené pestré úkoly, které hravou formou prověřily je -
jich při pravenost na vstup do školy. Za svou snahu si budoucí prvňáčci
odnesli drob né dárky. Děkujeme všem za účast a těšíme se na nové ško -
láčky v září!

Cimbálová muzika
Dne 15. 4. 2025 se žáci ZŠ Masarykovo náměstí zúčastnili koncertu

sku piny RÉVA v prostorách kina Přelouč. Pro většinu dětí to bylo první
se tkání s cimbálovou muzikou. 

Cimbálová muzika RÉVA s typickými lidovými nástroji dokáže zahrát
nejen lidové písničky, ale také filmové melodie, klasickou hudbu, jazz a do -
konce i rock. Díky klarinetu, cimbálu, houslím a kontrabasu děti vyslechly
písničku z pohádky Princezna ze mlejna, oblíbenou dětskou písničku Ma -
lé kotě, kde si jedna z žákyň mohla zamňoukat do mikrofonu, dále pís-
ničku na přání Když nemůžeš, přidej víc a další známé melodie. 

Pro obohacení programu a udržení pozornosti dětí byl program zpe -
střen soutěžemi o drobné ceny. Ačkoliv zpočátku některé děti nevěděly,
co mají čekat, během programu se do zpěvu a soutěžení zapojily všechny.
Celých 45 minut koncertu posluchači nenásilnou formou získávali zna-
losti z oblasti lidových zvyklostí, vážné hudby i současné filmové hudby. 

Při poslední písničce Když nemůžeš, přidej víc, tleskali, zpívali a bylo
vidět, že si program opravdu užívají. Cestou do školy i o přestávkách ve
škole si některé děti notovaly melodie z tohoto koncertu.

Návštěva Policie ČR ve družině ZŠ Masarykovo náměstí
Dne 23. 4. 2025 měly děti, které navštěvují družinu, výjimečnou návště -

vu. Vrchní inspektor z Policie ČR a jeho asistentka dětem vysvětlili, jaké
povinnosti a práva má Policie ČR, seznámili je s druhy policie a zároveň
nenásilnou formou diskutovali s dětmi o tom, jak by se měly chovat v si -
tuaci, kdy se ztratí, jsou svědky nějaké nehody, nebo nebezpečné situa -
ce. Děti si mohly prohlédnout vybavení, které nosí policisté při běžném
zásahu, nebo ve výjimečných situacích s výjimkou střelných zbraní. Ve dru -
hé polovině děti dostaly prostor pro své dotazy a následně přišla pro -
hlídka policejního vozu, do kterého si mohly děti sednout a pořádně si
ho prohlédnout. Na závěr se oba policisté s dětmi nechali vyfotit a na
přá ní jim zahoukali z policejního vozu. Dětem se návštěva opravdu moc
líbila a byly zklamané, že akce končí. Děkujeme oběma policistům za mi -
mořádný zážitek. 

Velké úspěchy našich pěveckých sborů Lupínek a Lamella 
24. dubna školní pěvecké sbory Lupínek a Lamella odjely na krajskou

soutěž do Chrudimi. Příprava na tuto soutěž začala hned po Vánocích a in -
tenzivně finišovala v březnu a dubnu na prodloužených zkouškách a sou -
středěních. A příprava se vyplatila! Na soutěži se naši zpěváčci po tkali se
sbory z celého Pardubického kraje. Od rána se všichni pilně připravovali –

strojili se do společného kroje, vyčesávali účesy, připravovali potřebné re -
kvizity a hudební nástroje… (to vše porota hodnotí). Ráno za čalo rozezpí -
váním, zvukovou zkouškou na pódiu a pak už očekáváním soutěžního vy -
stoupení. Děti  z Lupínku se nemohly dočkat a těšily se na pó dium, soutěžily
hned jako druzí. Lamella soutěžila až předposlední, tak si všichni mohli
vzájemně fandit a tleskat… Po ukončení všech vystoupe ní a obědové pau -
ze přišlo vyhlášení výsledků celé soutěže. Napětí v sále bylo veliké. A naše
děti jásaly – Lupínek zvítězil a získal v kategorii do 5. třídy Zlaté pásmo! La -
mella zvítězila a získala v kategorii do 9. třídy Zla té pásmo! Všem účast-
níkům gratulujeme a přejeme i dál radost z hudby a ze zpěvu! Do konce
školního roku nás čekají ještě 2 vystoupení: 25. květ na – v kostele kladrub -
ského hřebčína od 17 hodin a 14. června – v Zálož ně v Přelouči od 18 ho -
din společně se smíšeným pěveckým sborem J. B. Foer ster. Všechny příz -
nivce hudby a zpěvu srdečně zveme, ostatním přejeme krásné léto! 
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Zápis
V pátek 11. dubna 2025 proběhl zápis do prvních tříd. Zapsáno bylo

69 dětí, čtyřem z nich byl udělen odklad povinné školní docházky. Bu-
doucí prvňáčci se od září stanou žáky tříd 1. A (Mgr. Lenka Bechynská),
1. B (Mgr. Zuzana Jánská) a 1. C (Mgr. Barbora Albrechtová).

Aby byl jejich nástup do školy co nejpříjemnější, proběhne 3. června
seznámení se školou – setkání, při kterém se předškoláci potkají se svou
třídní učitelkou a budoucími spolužáky. V bezpečném a hravém prostře -
dí si tak vyzkouší, jaké to ve škole je, a snáze se na září připraví.

Den Země – 22. 4.
Den Země jsme letos na druhém stupni oslavili netradičně. Místo kla -

sického vyučování nás čekal den plný ekologicky zajímavých aktivit. Kaž -
dá třída se zapojila do něčeho jiného, ale všechny činnosti měly jed no
společné – zaměření na ochranu přírody a životního prostředí. Celý den

se nesl v příjemné spolupracující atmosféře a připomněl nám, že naší
pla netě může pomoci každý. 

Čtvrťáci na dopravním hřišti: Kdo získá průkaz cyklisty?
V květnu čekalo na všechny čtvrté třídy dopoledne plné kol, značek

a překážek. Na dětském dopravním hřišti si žáci vyzkoušeli, jak obstojí
ja ko cyklisté – a to nejen v praxi, ale i v teorii.

Třídy se rozdělily do tří skupin, které se postupně vystřídaly na sta-
novištích. Na jízdě zručnosti museli cyklisté zvládnout slalom, šikmou plo -
chu, průjezd úzkým prostorem i přenášení láhve. Nešlo jen o rychlost, ale
i o přesnost – za každou chybu byla penalizace. Tři nejlepší jezdci si na-
konec odnesli odměnu.

Dalším stanovištěm byla jízda na dopravním hřišti, kde děti dodržo-
valy značky a pravidla silničního provozu. Zvládly dát přednost zprava?
A co značka „Stůj, dej přednost v jízdě“?

Třetí část prověřila znalosti dopravních předpisů. Kdo test zvládl, zí-
skal průkaz cyklisty! Ale pozor – ani ten ještě neznamená, že děti mohou
jezdit samy. Rozhodující slovo mají vždy rodiče.

Celý program probíhal pod dohledem městské policie a děti si mohly
přivézt vlastní kolo nebo využít kola na místě. Ti nejšikovnější získali na-
víc malý dárek.
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Základní škola Přelouč, Smetanova 1509
Celkem 69 dětí se zapsalo do první třídy. V rámci Dne Země

jsme se zaměřili na ochranu přírody a životního prostředí. Čtvr-
ťáci na dopravním hřišti jak v praxi tak i v teorii usilovali o průkaz
cyklisty.

Základní škola Přelouč, Masarykovo náměstí 45
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Žáci ZUŠ Přelouč zazářili na benefičním koncertě 
Nadačního fondu Magdaleny Kožené

Benefiční koncert Nadačního fondu Magdaleny Kožené, který se ko-
nal ve středu 14. května v kostele sv. Cyrila a Metoděje v pražském Karlí ně
jako slavnostní zahajovací večer festivalu ZUŠ OPEN, přinesl výjimeč ný
kulturní zážitek i silné lidské poselství. Vystoupilo na něm na 250 talento -
vaných žáků základních uměleckých škol z celé republiky – včetně těch,
kteří se ve svém vzdělávání potýkají s nejrůznějšími překážkami, a přes-
to dosahují mimořádných výsledků.

Mezi účinkujícími měli své zastoupení i žáci Základní umělecké školy
Přelouč. Publiku, ve kterém nechyběli významní představitelé politické ho,
společenského i kulturního života, se představili houslisté Anna Mareč -
ko vá a Daniel Procházka, Evelína Hloušková na lesní roh, Klára Junko -
vá na trubku, a fagotistky Eva Krejčíková a Nicole Amy Vindušková. Je -
jich účast na této prestižní výběrové akci je nejen oceněním jejich talentu
a píle, ale také vizitkou kvalitní pedagogické práce přeloučské ZUŠ.

Celý večer byl komponován jako oslava umělecké práce základních
uměleckých škol. Kromě sólistických a sborových vystoupení zazněla i or -
chestrální čísla v podání spojeného symfonického orchestru ZUŠ OPEN.
Umělecký zážitek dále umocnila scénická ztvárnění skladeb v choreogra -
fii Hany Achilles. Publikum provedl večerem generální ředitel České fil-
harmonie David Mareček. Vystoupila také světová mezzosopranistka
Mag dalena Kožená a další výjimeční mladí interpreti pod taktovkou di-
rigenta Jana Kučery.

Dechový orchestr 
hostem prestižního hudebního festivalu Mahler Jihlava

V pátek 16. května se v Jihlavě uskutečnil pietní akt a koncert k uctě -
ní památky světoznámého skladatele Gustava Mahlera. Původně plá-
novaný open air koncert v parku Gustava Mahlera musel být kvůli ne-
příznivému počasí přesunut do kostela Povýšení sv. Kříže, kde nakonec
proběhl celý program v důstojné a zároveň slavnostní atmosféře.

V první části koncertu vystoupil dechový orchestr TUTTI ZUŠ Jihlava,
který patří dlouhodobě k předním tělesům svého druhu, zatímco druhou
polovinu programu naplnil Dechový orchestr ZUŠ Přelouč. Oba orches-
try nabídly publiku pestrý hudební zážitek a byly odměněny srdečným
dlouho trvajícím potleskem. Přeloučský orchestr se představil pod vede -
ním svých dirigentů Michala Chmelaře a Jaroslava Šlaise.

ZUŠ OPEN Pardubického kraje nadvakrát
V rámci celostátního festivalu základních uměleckých škol ZUŠ OPEN

se v Pardubickém kraji konaly o víkendu 17.–18. května dvě hlavní kultur -
ní akce. 

V sobotu 17. května se smyčcový soubor naší školy a žáci tanečního
oboru účastnili sérií vystoupení v krásných prostorách interiéru i zahrad
zámku Nové Hrady u Litomyšle. 

Hlavní akce se pak konala v neděli 18. května v areálu kláštera Hory
Matky Boží u Králík. Celý program začínal slavnostní mší svatou, na níž
pod vedením dirigenta Jaroslava Šlaise účinkovalo více než 100 hudeb -
níků. Součástí mše svaté bylo hudební provedení díla Missa Brevis součas-
ného holandského skladatele Jacoba de Haana. O skvělou instrumen -
tál ní složku se postaral Národní dechový orchestr, který funguje pod
hlavičkou ZUŠ Přelouč, vokální část zajistily spojené dětské pěvecké
sbory Rošťák ZUŠ Přelouč, pěvecké sbory ze ZUŠ Polička a ZUŠ Dolní
Újezd a Smíšený pěvecký sbor Orlice z Kostelce nad Orlicí. Za doprovo -
du varhaníka Ondřeje Hromádka zazpívala sólově i ředitelka ZUŠ OPEN
paní Irena Pohl Houkalová. 

O výjimečnosti akce svědčil i do posledního místa zaplněný klášter
a dlouhotrvající potlesk návštěvníků, kteří se na akci sjeli mnohdy i z vel -
ké dálky. 

Pomyslnou reprízu pak dílo mělo ve stejném obsazení o týden později
v krásném prostoru kostela v Neratově, který je známý díky svému pro-
jektu prosklené střechy. 

Naši žáci se zúčastnili 
Jarní akademie hornistů České filharmonie 

O víkendu 12.–13. dubna 2025 proběhla na zámku v Litni Jarní akade -
mie hornistů České filharmonie, které se zúčastnili také tři žáci naší školy.
V rámci programu vystoupili na dvou slavnostních koncertech a absolvo -
vali masterclass s významnou českou hornistkou Kateřinou Javůrkovou.

Celý víkend se nesl v duchu hudební inspirace, spolupráce a profes-
ního růstu. Naši mladí hornisté tak měli jedinečnou příležitost zdokonalit
své dovednosti pod vedením zkušených členů České filharmonie, získat
cenné rady a zkušenosti a zároveň si vyzkoušet vystupování v krásném
prostředí liteňského zámku.

Děkujeme našim žákům za skvělou reprezentaci školy a přejeme jim
do budoucna mnoho dalších hudebních úspěchů!

vedení školy
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Základní umělecká škola Přelouč

Projekt Erasmus+ „Já to dokážu“
tentokrát v Prešově 

Ve dnech 31. 3. – 11. 4. 2025 se naši studenti, Dominika Matoušková,
Adriena Složilová, Vojtěch Korec a Viktor Dvořáček, zúčastnili krát-
kodobé vzdělávací mobility na Škole umeleckého priemyslu v Prešo-
vě v rámci projektu Erasmus+ „Já to dokážu!“

Pod vedením slo -
ven ských mentorů žá -
ci absolvovali odborný
výcvik, v rámci které-
ho pra covali na za-
daných zakázkách. Ve
spolupráci s partner-
skou školou zpracová -
vali grafické ná vrhy
pla kátů, obalového
de signu a reklamních vizuálů, a také si vyzkoušeli potisk textilu a po lep
automobilů. Během stáže vytvořili tiskovinu s názvem POCIT, kde pomocí
vlastní foto gra fie a grafického zpracování vyjádřili atmosféru pobytu
v Prešově. Tento výstup prošel celým procesem – od skicování, přes saz -
bu, tiskové podklady až po samotnou prezentaci výsled ného produktu.

Součástí odpoledního programu byla ná vštěva grafického studia
ART Design. Studenti se dále účastnili odborné přednášky Erika Kri-
žovenského o tradičním knihařském řemesle a designu originálních
bonsajových květináčů. Také mohli nahlédnout do hodnocení soutěž-
ních prací v rámci soutěže ÚSVIT – ce ny za studentský design.

Ve volném čase jsme poznávali kulturní a historické památky regio -
nu – od historického centra Prešova přes hvězdárnu, expozici o historii
města až po výlet do Bardejova (UNES CO), Košic nebo Bardejovských
Kúpelí, kde kdysi pobývala císařovna Sissi. Zajímavým zpestřením by-
la i návštěva soukromé paví expozice v obci Sedlice.

Celý pobyt byl pro naše studenty velmi pří nosnou profesní zkušenos-
tí, která jim umožnila rozvíjet odborné kompetence, kreativitu i schop -
nost pracovat v týmu. A i osmihodinovou cestu vlakem s RegioJet jsme
zvládli s úsmě  vem. 😄 Děkujeme všem partnerům za skvělou spolupráci!

Drahuše Kaplanová

Ocenění pro naši školu

Gymnázium a grafická střední odborná ško la Přelouč převzala oce -
nění na slavnostním galave čeru k ukončení Fondů EHP a Norska.

Ve čtvrtek 10. 4. 2025 se v Národním domě na Vinohradech v Praze
konal slavnostní galavečer, kterým bylo oficiálně zakončeno třetí pro-
gramové období Fondů EHP a Norska 2014–2021 (implementace byla
pro dlou že na až do roku 2024 kvůli pandemii COVID-19). Třetí progra-
mové období zahrnovalo jedenáct tematických programů a celkově
by lo v tom to ob dobí podpořeno 726 projektů. Jednou skupinou pro-
jektů by lo i životní prostředí, ekosystémy a změna klimatu. V této sku-
pině se podpory dočkalo cekem 165 projektů, které se zaměřovaly na
ochranu biodiverzity, zlepšení kvality ovzduší a vody anebo jako náš
projekt na změnu klimatu.

Slavnostního předávání ocenění se zúčast  nili
zástupci z Gymnázia a grafické střední od  borné
školy: Eva Kroft – koordinátor EVVO, Mi ro slav Pa -
vlata – ředitel, Jana Brandová – zá stupkyně ře-
ditele a v ne poslední řadě i žáci, kteří se podíleli
na realizaci projektu. Za ekologické středisko SE -
VER se účastnila i Eliška Hájková. 

Z ocenění máme velkou radost a těšíme se na
další spolupráci s eko logickým střediskem SEVER
a s programem ŠUŽ.

Eva Kroft – koordinátor EVVO

Výlet do Číhoště
Dnešní výlet začal brzy ráno na nádraží v Přelouči. Po krátkém če-

kání jsme nastoupili do vlaku a vyrazili směr Kolín. Cesta ubíhala rychle
a pár z nás tak málem zapomnělo vystoupit. V Kolíně jsme přestoupili
na vlak do Leštiny u Světlé, ve které jsme zahájili naše číhošťské dob-
rodružství po stopách pátera Josefa Toufara.

Počasí nám přálo, a tak byla procházka příjemná a pohodová. Ně-
kteří si krátili čas pletením věnečků, jiní se zase zapojili do obohacující
konverzace s panem učitelem. V Číhošti na nás čekala paní Kovando-
vá, která nám vyprávěla o Josefu Toufarovi a zázraku. Jeho příběh byl
nejen zajímavý, ale i poučný, a ukázal nám, jak velký vliv může mít je-
den člověk na dějiny celé vesničky a regionu. Dotkli jsme se tak i té-
matu regionální historie.

Po poutavém vyprávění jsme se přesunuli na oběd, kde jsme si nejen
velmi pochutnali, ale i nastřádali síly na další dobrodružství. Poté jsme
zamířili ke geografickému středu České republiky, kde jsme odprezen-
tovali své pečlivě připravené práce. 

Před tím, než jsme se vydali na cestu zpět, jsme ještě zastavili ve ves -
 nici na krátký nákup drobného občerstvení a doplnili zásoby. Poté už
nás čekala cesta domů – unavení, ale plní dojmů, krásných vzpomínek
a no vých poznatků. Po cestě pařilo horké dubnové slunce a někteří se
potře bovali zchladit. Nakonec i pan učitel obětoval svoje poslední zá-
soby vo dy, které padly na ochlazení zad několika studentů. Tento výlet
byl nejen poučný, ale i velmi zábavný a určitě na něj budeme dlouho
vzpomínat. 

Kvarta, L. Lázňovský a V. Šmahová

Gymnázium a grafická střední odborná škola
Přelouč

Podrobnosti 
o našem projektu:



Velký úspěch měla i tradiční oslava Čarodějnic – školka se na chví-
li pro měnila v kouzelný svět plný malých čarodějů a čarodějek, soutěží
a ve selých her.

Do oslav Dne Země jsme se zapojili v rámci krajské soutěže Pardu bic -
kého kraje EVVO. Hledali jsme ten nejkrásnější strom v Přelouči a spo leč -
ně jsme se zúčastnili výsadby nového stromu – malého, ale významného
kroku k zelenější budoucnosti našeho města.

Velmi se těšíme na společný projekt s Domovem u fontány, který pro -
pojí generace – děti a senioři budou společně připravovat zdravé, tra-

diční recepty a při dalších setkáních se zapojí do jednoduchých cvičeb-
ních lekcí zaměřených na zlepšení fyzické kondice.

Změny jsou vidět i uvnitř a v okolí školky. Ve čtyřech třídách jsme na -
instalovali interaktivní tabule, probíhá postupná modernizace elektro-
instalace a děti mají k dispozici nový herní prvek na zahradě tříd Mo-
týlků a Myšek. 

Obrovský dík patří Technickým službám Přelouč za výsadbu nových
dřevin za staré neudržované túje a městu Přelouč za nový plot, který po -
stupně obepne celou školku a zvýší bezpečí dětí.

Děkujeme všem, kdo přispívají k tomu, aby naše školka byla místem,
kde děti každý den prožívají radost, pocit bezpečí i chuť poznávat svět.❤

Petra Kuchová

Výtvarka s Týnou

Zájmový kroužek se zaměřením na výtvarné
techniky a práci s přírodními materiály. Schá-
zíme se každý čtvrtek od 16.30 v DDM. Lektor -
kou je Kristýna Štainerová.

Stolní tenis – pokročilí

Od roku 2009 nabízíme sportovní kroužky
stolního tenisu v přeloučské sokolovně. Jsme
velmi potěšeni, že v době mobilů a influencerů
mají děti stále zájem o pohybové aktivity. Děti
jsou rozděleny na začátečníky a pokročilé, schůz -
ky každou středu od 16 do 18 hod. Lektory jsou
Josef Pí sař, Barbora Hrdá a Pavel Hrdý.

Badminton I. 

Také v příštím školním roce budeme nabí-
zet dva kroužky badminto nu. V pondělí v tělo -
cvičně GYGRu od 16 hod bude první skupina,
druhá skupina ve sportovní hale ZŠ Smetano-
va v úterý od 15 hod. V tomto škol ním roce ve -
dli Badminton I. Petr Špaček a Kristýna Štaine -
rová.

Výlet Tongo – Hradec Králové

Společný výlet trampolínek ze Sokola a DDM
v neděli 4. 5. 2025. Všem velké díky za společ-
ně prožité zážitky a těšíme se na další společ-
né výlety. Po celý den o účastníky zájezdu pe-
čovali s mateřskou péčí Dita Ma línská a Lucie
Dvořáková.

Přihlašování do kroužků – školní
rok 2025/2026

Nabídku kroužků DDM na další školní rok
zveřejníme nejpozději v po lovině srpna. Přihla -
šování bude opět on-line z webových stránek
DDM. Přihlašování do kroužků na ZŠ Smeta-
nova, ZŠ Masarykovo nám. a ZŠ Se mín, které
jsou pod DDM, budou stále papírovou formou.
Přihlášky obdr ží děti v září ve školách.
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Akce pro děti a mládež
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Na návštěvě…

Dům dětí a mládeže Přelouč

Jaro v MŠ Kladenská – čas radosti, objevování a nových zážitků

Jaro je v plném proudu a s ním rozkvetla i Mateřská škola Kla-
denská. Jedním z největších zážitků byla návštěva přeloučských ha-
sičů. Děti si mohly prohlédnout techniku, vyzkoušet si výstroj a zažít
dopoledne plné zábavy, poučení i smíchu.

Krásné prožití prázdnin nejen na našich táborech, hodně sluníčka a pohody.
Těšíme se na shledání v příštím školním roce.

Historie této příspěvkové organizace se
za čala psát od 1. 8. 1960, tehdy to byl Dům
pio ný rů a mládeže. Pracovaly zde v této do-
bě dvě učitelky, které zajišťovaly hlavně re -
kon strukci a pak také činnost v domě v ulici
Kladenská. Při rekonstrukci se zájmová čin-
nost organizovala v místních školách. Teprve
ve školním roce 1962–1963 se rozběhl první
rok zájmových kroužků od počátku září a roz -
běhlo se celkem 20 zájmových kroužků ja-
ko např. lední hokej, archeologický, histo  ric -
ký, rozhlasový, promítačský, taneční turistic-
ký nebo fotografický kroužek. Dům pinoýrů
a mládeže kromě svých kroužků vypomáhal
také u akcí, které se opíraly o komunistický
režim, mezi ně patřily např. pochod pionýrů do
Krasnice, Branný sa mopal, Pochod za rudým
praporem. Velká změ  na nastala v roce 1982,
kdy si musel Dům pionýrů a mládeže najít no-
vé působiště, kterým se nakonec stala vila ve
Veverkově ulici. Bo hužel dům byl v dost neutě-
šeném stavu, takže v tomto roce organizace
činnost vůbec nezahájila. Po náročné rekon-
strukci se DPM obno vil ve školním roce 1983–
1984. Pak už přišel přelomový rok 1989–1990,
kdy došlo ke změnám akcí a zájmové činnosti
z důvodu pádu režimu. Po sametové revoluci
se upustilo od veškerých ideologických akcí
a zvítězil zdravý rozum a v roce 1990 se dům
dětí přejmenoval zpátky ke svému původnímu
názvu Dům dětí a mládeže. Dům dětí a mlá-
deže vedlo celkem 6 ředitelů: Jaroslava Pecho -
vá (od 1. 8. 1960), Rudolf Ďatko (od 1. 9. 1961),
Pavel Culek (od 1. 9. 1968 do 31. 12. 1976, od
1. 8. 1990 do 31. 7. 2009), František Jelínek (od
1. 1. 1977 do 31. 8. 1977), Milada Kotlandová
(od 1. 9. 1977 do 31. 7. 1990) a poslední a součas -
ný ředitel je Pavel Hrdý (od 1. 8. 2009). O histo -
rii Domu dětí a mládeže píše ta ké kronika,
kterou jsme si s panem ředitelem pro hlíželi.
Najdete zde mnoho a mnoho zajímavostí. 

Jak dlouho jste v Domě dětí?
Ještě před rokem 1989 jsem s domem pio -

nýrů dělal několik akcí jako například Kras -
 nic ký samopal, to ještě fungovalo také SSM,
ale to jsou opravdu dějiny. Od roku 1989 jsem
na stoupil do DDM a za čal učit hru na kytaru
a angličtinu. V té době jsem hlavně učil na
střední škole v Pardubicích a pár hodin týd-
ně jsem vyučoval ta dy v Přelouči v domě dětí.
V této době byl ře ditelem Pavel Culek. Po -
stup ně jsem ale začal z vy učování na střední
ško le unavený, trochu i vyhořelý a když v ro-
ce 2009 Pavel Culek od cházel do důchodu,
dostal jsem nabídku od mís tostarosty Přelou -
če Ivana Moravce, zda bych se nechtěl při -
hlásit do výběrového říze ní na ředitele. A klap -
lo to. V roce 2009 jsem na stoupil do funkce
a jsem tu pořád.

Kolik zaměstnanců Dům dětí a mládeže má?
Na plný úvazek jsem tu já a pak Blanka

Lek sová a Lucie Dvořáková a pak mám dvě
ženy na částečný úvazek Kristýnu Steinero-
vou a Bá ru Hrdou. Dále tady máme paní uklí -
zečku, pa ní účetní a následuje velká skupina
externích pedagogů. Ti tady učí za minimál-
ní mzdu, mezi pedagogy mám plno kamará -
dů. Hospodaření pro mě není jednoduché,
snažím se, aby poplatky za kroužky nebyly
vysoké a v podstatě to je na úkor mezd pro
vyučující. 

Kolik kroužků a dětí máte?
Převažuje největší počet okolo 50 kroužků

pro děti a mládež, menší počet přibližně oko -
lo 10 kroužků nabízíme dospělým. V loňském
roce jsem měl v rozvrhu celkem 79 skupinek
pro kroužky různého druhu od výtvarných, hu -
debních, sportovních, kroužky pro šikovné ru -
ce, vaření, máme tu také třeba kroužek logo -
pedických hrátek, kroužky pro ty nejmenší,
učíme zde šachy nebo třeba hru na ukulele.
Nabídka je, domnívám se, opravdu pestrá.
Nejvíce naše kroužky navštěvují děti od 6 do
15 let, tedy děti základních škol. Pak tu má-
me nabídku pro dětičky od 2 do 6 let a spíše
okra jově pro dospělé od věku 18 let a výše. 

Ale úplně nejvíc tady máme předškoláků
a dětí z prvního stupně základních škol. To je
naše nejsilnější skupina. Pokud bych měl říct
počet, tak k nám chodí okolo 800 dětí od
těch nejmenších až po deváté třídy základní
školy a okolo 50 studentů či dospělých. 

Které kroužky jsou nejvyhledávanější?
Poslední dobou to jsou hlavně kroužky se

sportovním zaměřením, což je určitě dobře.
Dě ti by se hýbat měly. Trochu klesl zájem

o tvůrčí kroužky, možná je to tím, že děti
hodně tvoří v rámci školní výuky, pak možná
i ve družině a už se jim u nás pak prostě tvořit
nechce. Má me tady Lucii Dvořákovou, která
tady rozjela sportovní kroužky opravdu hodně
a jsem za to rád. Velkou radost mám z krouž -
ku leteckého a plastikového modeláře, který
vede Martin Türnhofer, to je pro mě přímo dar
z nebe. Všechno dělá ve svém volném čase
opět za minimální mzdu. Hlavně musím zdů-
raznit, že pod střechou Domu dětí a mládeže
probíhá zhruba 20–30 % kroužků, všechny
ostatní běží mimo budovu. Učíme na staré i no -
vé základní škole, učíme v Semíně. Hodně vy -
užíváme novou tělocvičnu přeloučského gym -
názia. Velmi dobrá spolupráce je s paní ředi-
telkou Pacákovou z nové školy (ZŠ Smetanova
Přelouč) a i s paní ředitelkou Zmítkovou ze sta -
ré školy na Masarykově náměstí.

Pohybujete se stále mezi dětmi, jak ty sou-
časné vnímáte? 

Já nemám vůbec pocit, že by byly horší.
Ano, i u nás se objevuje komunikační techni -
ka, mobily mají všechny, ale jakmile začne
krou žek, musí ho odložit a přepnout. Na mo -
bily u nás není čas. Takže za mě je to stále
dobré.

Jaké další aktivity pro děti máte?
Kromě kroužků to jsou pak samozřejmě let -

ní pobytové tábory a o co je v posledních le-
tech největší zájem, jsou příměstské tábory.
Ty máme obsazené pokaždé prakticky hned.
Jen jak rostou ceny všude, tak se to samozřej-
mě dotýká i nás. Je čím dál těžší sehnat poby -
tový tábor za slušnou cenu. Ale i tak si myslím,
že finančně to u nás není pořád tak dra ma -
tické. Hlavně ceny příměstských táborů drží -
me hodně nízko a dají se zorganizovat oprav -
du lehce, s dobrým program, a ne za tak
vysoké náklady. Pak se podílíme na organi-
zaci masopustu, letos poprvé jsme pomáhali
také při Jarohrátkách, tradičně děláme pálení
čarodějnic a na červen jsme letos připravili
také Pohádkovou cestu. A co se hodně osvěd -
čilo, jsou návštěvy škol u nás v Domě dětí. Vět -
šinou na začátku a konci školního roku k nám
dopoledne zavítají na zahradu, zahrají si zde
hry, opečou se buřty, dětem se u nás vždycky
moc líbí. 

V letošním roce slavíte 65 let od vzniku Do-
mu dětí a mládeže, chystáte nějaké oslavy?

Slavit budeme především rekonstrukcí
toalet a umýváren ve vile. Už nyní běží staveb-
ní práce a doufám, že vše dobře dopadne,
aby se zase po létě mohlo vše vrátit do nor-
málních kolejí. To bude asi ta největší oslava.
Na další oslavy je ještě zatím pořád čas. 

Přejeme Domu dětí a mládeže všechno nej -
lepší k 65 letům působení. Dětem a peda go gům
přejeme hezké letní prázdniny a panu řediteli
Pavlu Hrdému děkuji za rozhovor.

Marcela Gryčová

Na návštěvě v Domě dětí a mládeže
u ředitele Pavla Hrdého

Dům dětí a mládeže je jedna z celkem 10 příspěvkových organizací zřízených městem
Přelouč. Z redakce Roštu se postupně vydáme do všech příspěvkových organizací na malou
přátelskou návštěvu, a právě u Pavla Hrdého v Domě dětí a mládeže jsme s naším novým
tématickým seriálem začali. 
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Cílem tematického měsíce bylo nejen rozvíjet poznání o naší ze-
mi, ale také posílit pocit sounáležitosti a identity – přirozeně, hravě
a v bezpečném prostředí. A právě to NZDM dětem nabízí: prostor, kde
mohou být samy sebou a objevovat svět. Zajímavé je, že složení dětí je
různorodé, takže pro děti jiné národnosti to byly zajímavé a užitečné
informace. 

Na červen máme pro děti připravované akce několika zajímavých
činností. Jednou z nich je Food festival. Děti budou mít možnost se
aktivně zapojit do přípravy typických jídel z různých zemí, sdílet recep -
ty, vyprávět příběhy z rodinného prostředí a společně ochutnávat
to, co vytvořily. Touto cestou chceme posilovat jejich schopnost spo-
lupráce, rozvíjet smyslové vnímání a zároveň podporovat mezigene-
rační a mezinárodní dialog.

S blížícími prázdninami je třeba seznámit děti s tématem bezpeč-
nosti o prázdninách. Naučí se, jak se vyvarovat rizikovému chování a jak
se chránit v různých situacích. A také jak reagovat v nepředvídatel-
ných situacích. V klubu proběhne beseda s příslušníky Policie ČR. Děti
budou mít možnost pokládat otázky, zapojit se do diskuze a otevře -
ně komunikovat s policisty.

Věříme, že aktivity, které dětem nabízíme, nejenže přispívají k jejich
osobnímu rozvoji, ale zároveň jim poskytují oporu a jistotu.

Mirka Škávová, vedoucí NZDM

Akci pravidelně zaštituje a osobně se zúčastňuje krajský radní
Ing. Pavel Šotola. Letos jsme se sešli 14. 5. 2025 v Chocni, kde vzniklo
dobrovolnické centrum teprve loni. Na akci se nás prezentovalo cel-
kem 30 včetně dalších neziskových organizací z okolí. Postupně na-
še stánky s různými úkoly navštívilo asi 300 žáků základních a střed-
ních škol. Počasí vyšlo skvěle a o hudební vystoupení se postarala
škola Svítání. Oceněných bylo 5 místních dobrovolníků, včetně stu-
dentky Denisy za její projekt Rozjasni dny seniorům. Příští rok bude
setkání ve Svitavách. 

Zdenka Kumstýřová, koordinátorka 

Nad hrobem sv. Zdislavy byl v letech 1699–1729 postaven chrám,
který se stal perlou baroka na severu Čech. V roce 1996 byl papežem
Janem Pavlem II. tento chrám povýšen na baziliku (minor) svatého Va -
vřince a sv. Zdislavy. V roce 2023 byla v bazilice sv. Vavřince a sv. Zdi -
slavy dokončena I. etapa rozsáhlé rekonstrukce, kterou pomáhá spolu -
financovat Evropský fond pro regionální rozvoj. Baziliku už je možné
navštívit. Lidé sem stále přicházejí prosit o pomoc a přímluvu k její -
mu hrobu v Jablonném v Podještědí.

Hlavní pouť jako slavnost sv. Zdislavy v bazilice proběhla 31. 5.
2025. Vedoucí služby pouť navštívila s prosbou o ochranu pro všech-
ny nynější i minulé uživatele služeb Podpora rodiny.

Rita Levinská, vedoucí služby

  Dne 5. 4., ve stejný den kdy se konalo Kocourkovské vandrování,
se skauti a skautky zúčastnili Svojsíkova závodu v Němčicích. Díky
pečlivé přípravě na schůzkách se oběma oddílům podařilo umístit
na skvělém druhém místě!

  Ve dnech 12.–13. 4. se v klubovně konalo rádcovské setkání. Rádci si
vyzkoušeli přípravu programu na schůzku, nabrali inspi raci na další
vzdělávací akce, kterých se mohou zúčastnit a sami si uvařili večeři.

  Ve dnech 17.–20. 4. vyrazili skauti na výpravu do Českého krasu,
kde objevovali krásy okolí a prozkoumávali podzemí na lomu Vel-
ká Amerika.

  Dne 26. 4. proběhla oslava sv. Jiří. Vysbírali jsme odpadky na Sla ví -
ko vých ostrovech, opekli si buřty a zahráli hry.

Jonáš Novotný 

26. dubna se konalo cykloputování pře-
loučského Orla po Svatojakubské cestě
z Hradce Králové do Přelouče. Vyjeli jsme
v počtu čtyř poutníků, přičemž místní krá-
lovéhradecká poutnice s námi jela z časo-
vých důvodů jen do Roudničky. Cesta nás
vedla po silnicích, cyklostezkách, polních
i les ních stezkách. 

Kontrolovali jsme na začátku turistické
sezóny rozcestníky se svatojakubských zna -
čením, stav svatojakubských patníků/mil-
níků i celkový terén. Poznatky pak předá me
spolku Ultreia. Zaznamenali jsme ně kolik
vybledlých samolepek s mušlí na rozcest-
nících, pár našich patníků/milníků je třeba
po dvou letech trochu renovovat. Největší
problém nastal před Pardubicemi, kde Sva -
tojakubskou cestu protnula stavba ob -
chva tu města. Také spadané stromy u Le-
pějovic nejsou pro cykloturisty zrovna
dvakrát příjemné. Cestu dlouhou 44 km
jsme za pěkného počasí nicméně zvládli

nakonec za šest hodin, přičemž hlavní pře-
stávka na občerstvení byla pod Kunětic-
kou horou.

17. května jsme putovali z Pecky na vrch
Zvičina. Do Pecky jsme se dopravili auto-
mobily a v 9.00 vyrazili ze zdejšího náměstí.
V obci Kal jsme obdivovali historickou bu-
dovu kovárny, svezli se na kolotoči a pak
už pokračovali směr Zvičina (672 m n. m.),
kam jsme došli krátce po 11.00. Nejprve jsme
navštívili kostel sv. Jana Nepomuckého, kte -
rý měl den putováním svátek. Poté jsme se
občerstvili ve vedlejší Raisově chatě a po
naučné stezce sestoupili do Horní Brusnice.
Pak jsme šli lesem do Staňkova a v 16.00
byli po pěti hodinách chůze zpět v Pecce.
Viděli jsme značné množství kamenných
křížů, kapličku, roubené stavby, četná mra -
veniště a pěknou přírodu v kopcovité kra-
jině. Trasa nás vedla po polních, lesních
cestách, jakožto i silnicích. Počasí bylo na
květen chladné, foukal vítr a místy i dost sil-

ně pršelo. Výletu se zúčastnilo sedm pout-
níků, kteří ušli 20 km.

22. června se podíváme na Moravu a pů -
jdeme podél Baťova kanálu na Velehrad.
Sraz bude v 9.00 u kostela Neposkvrněné-
ho početí Blahoslavené Panny Marie v To-
polné a půjdeme 17+6 km, zpět jedeme
vlakem ze Starého Města u Uherského Hra-
diště. Další informace jsou na našich face-
bookových stránkách, případně je sdělíme
na mailu zdenka.kumstyrova@gmail.com.
Zájemci o turistiku jsou zváni.

Matěj Pešta, Orel Přelouč

ODMĚNA ZA 100 km 
na východočeské 
Svatojakubské 
cestě

Letos s vyobrazením smiřické kaple. Po -
drobná trasa je v aplikaci MAPY.COM a na
stránkách spolku Ultreia. Na trase je více
než 30 měst a obcí, kde se konají zajímavé
kulturní akce, nejen během léta: Broumov,
Police n. Metují, Hronov, Červený Kostelec,
Smiřice, Jaroměř, Hradec Králové, Pardubi -
 ce a přes Přelouč až do Kutné Hory, případ -
ně až do Vlašimi... 

Zdenka Kumstýřová 

V dubnu jsme putovali na kole z Hradce Králové do Přelouče. V květnu jsme absol-
vovali pro změnu pěšky trasu z Pecky na vrch Zvičina. V plánu máme výlet na Moravu
k Baťovu kanálu s cílem ve Velehradu.

Přeloučští orelští turisté v dubnu a květnu

Pokud se letos vydáte po východočes -
ké Svatojakubské cestě a zvládnete pěš -
ky nebo na kole 100 km, přihlaste se nám
a rádi vám vystavíme pamětný list.

V Jakub klubu jsme se během května zaměřili na téma „Naše
vlast“. Děti měly možnost objevovat, co pro ně znamená domov,
tra dice a kultura, ale také se zamýšlet nad tím, jak vnímají Českou
republiku svýma očima – očima každodenní reality, zážitků i snů.

Informace Charity Přelouč
Pražská 14, Přelouč, tel. 731 402 371, www.prelouc.charita.cz, charita.prelouc@gmail.com

Červen v Jakub klubu

V rámci Pardubického kraje působí 15 dobrovolnických cen-
ter a každoročně společně organizujeme Den dobrovolnictví
Pardubického kraje. 

DOBROCENTRUM „Jedna hodina týdně pro druhé“

Proč jsme si vybrali za patronku právě sv. Zdislavu? Podle his -
torických pramenů to byla milující manželka a matka čtyř dětí.
Proslula dobrotou a obětavou službou všem potřebným. S man-
želem panem Havlem vybudovala kostel, klášter a špitál, ve kte-
rém ošetřovala nemocné a mnoho jich uzdravila. Roku 1995 byla
papežem sv. Janem Pavlem II. uznána za svatou. Její život podle
nás svědčí o tom, že by se dokázala ztotožnit s posláním naší prá -
ce. Ke sv. Zdislavě se přimlouváme na každé provozní poradě
služ by a prosíme o její pomoc a přímluvy.

Svatá Zdislava z Lemberka –
patronka služby Podpora rodiny

Duben 
u přeloučských 
skautů
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války aktivně zapojili do odboje a byli ochotni obětovat život za
svobodu své země. Jejich odkaz je pro nás i dnes inspirací k ochra -
ně demokratických hodnot. Sokolové sehráli klíčovou roli v přípra-
vách atentátu na Reinharda Heydricha, operace, která by nebyla
možná bez obětavého nasazení mužů, žen i dětí. Tito vlastenci risko -
vali své životy pro osvobození Československa, a mnozí z nich za to
zaplatili nejvyšší cenu. Díky statečnosti všech hrdinů – nejen těch
sokolských a bojovníků, si letos připomínáme 80. výročí konce dru-
hé světové války, konfliktu, který zanechal hluboké rány v naší spo-

lečnosti. Jejich odkaz žije dál a je nám neustá-
lou připomínkou hodnot, na kterých stojí naše
svoboda a demokracie.

Více info na https://tjsokol-prelouc.web -
no de.cz/l/den-osvobozeni-80-vyroci-ukon -
ce ni-ii-svetove-valky/

Eva Novotná

Zakrátko vznikaly i kluby a začaly první soutěžní klání. Stolní te-
nis se řadí mezi nejrychlejší míčové hry a to hlavně co do dynamiky
a rychlosti rozhodování. Dnes se hraje převážně na stolech k tomu
určených v zelené nebo modré barvě. Podle toho je i barva míčků –
na zelený bílá a na modrý stůl oranžová (říkáme jim pomeranče),
ale není to dogma.

Oddíl stolního tenisu existuje i pod záštitou Sokola v krásné her -
ně v Přelouči. Hrajeme na čtyřech zelených stolech, postavených
na speciální podlaze pro stolní tenis a každý stůl je nasvícen LED
světly. Zde se scházíme pravidelně každé pondělí a středu na tré-
nincích a pokud je herní sezóna, v ostatní dny se odehrávají sou-
těžní zápasy buď doma nebo hostujeme venku. Máme dvě družstva
ve dvou soutěžích, kde s námi hrají i kolegové z Chvaletic a vloni se
náš kádr rozšířil o další mladé hráče nejen z Přelouče, ale i z okolí,
přesněji z Lipoltic, Mokošína a Pardubic. Hned jsme většinu pustili
do ringu sbírat zkušenosti a zlepšující se výsledky v druhé polovině
sezóny jsou pro nás příslibem do dalších let. Stejně tak nadějně
vypadá do budoucna nástup té nejmladší generace. Ti se schází
v úterý a hrají pod vedením členů oddílu.

Zdeněk Hons

Závody se konaly ve třech dnech a přilákaly řadu talentovaných
sportovců z celého regionu. Pro naše závodnice tak znamenaly ne -
jen výzvu, ale i cennou zkušenost.

První závod patřil plavecké části, která se odehrála v pardubic -
kém krytém bazénu. Děvčata si vyzkoušela závody na čas, včetně
startů ze startovních bloků – pro mnohé z nich to byla premiéra,
kterou zvládly výborně.

V atletické části závodnicím přálo slunečné počasí. Vedle prv-
ních jarních opálení si domů odvezly i skvělé výsledky ve sprintu,
vytrvalostním běhu, skoku dalekém a hodu kriketovým míčkem.

Závěrečný závod byl zasvěcen sportovní gymnastice a špl -
hu. Na kladině gymnastky předvedly kotouly, hvězdy, různé skoky
a slo žitější přemety. Na hrazdě dominovaly výmyky, závěsy a pod -
mety. Oblíbenou disciplínou byla akrobacie na koberci, kde kaž -
dá závodnice představila vlastní sestavu na hudbu, která zaujala
rozhodčí pestrostí, ladností i technicky náročnými prvky. Nechyběl
ani přeskok přes bednu a koně, kde se ukázaly skoky od základ-
ních roznožek až po
pře mety.

Naše děvčata si
vedla skvěle – ně-
které výkony byly
do konce oceněny
medailovými umís-
těními. Celou sou-
těž provázela přá-
telská atmosféra,
o kterou se posta-
rali nejen samotní
závodníci, ale i po -
vzbuzující rodiče.
Těm patří velké po -
děkování.

Úspěchy na žup -
ních závodech jsou
pro gymnastky sil-
nou motivací do
dal ší přípravy. Všem
děvčatům gratulu-
jeme k výborným
výkonům a přejeme mnoho úspěchů i v dalších soutěžích.

Fotografie a info naleznete na stránkách:
www.tjsokol-prelouc.webnode.cz/aktuality.

Iveta Vohralíková

Účast tak širokého spektra generací podtrhuje význam sokolské -
ho hnutí v životě komunity a jeho schopnost oslovovat i mladé lidi,
a že sokolské hnutí má stále co nabídnout a že jeho odkaz je živý
i v dnešní době. Za T. J. Sokol Přelouč položil květinu bratr Zdeněk
Vamberský, symbolizující tak trvalé hodnoty sokolského hnutí. Čest -
nou stráží byla děvčata z oddílu všestranná gymnastika závodní,
což podtrhlo propojení sportu, vlastenectví a hluboké úcty k historii
a hrdinům zvláště. Připomeňme si, že sokolové se za druhé světové

Stolní tenis vznikl někdy koncem 19. až začátkem 20. století ja -
ko indoorová verze tenisu velkého. Zřejmě hodně pršelo a tak to
tenisty zahnalo pod střechu. Sundali ubrusy, odendali vázičky
a ty stoly potom srazili dohromady. Co použili místo sítě nevím,
možná jen natáhli provázek, nicméně nový sport byl na světě.

TJ SOKOL Přelouč
Stolní tenis se hraje i u nás v Sokolovně

Mladé gymnastky z našeho oddílu se zúčastnily tradičních
župních závodů ve všestrannosti, které každoročně hostí Par-
dubice. Soutěž, která je postupová až na přebor České obce so-
kolské, kombinuje sportovní gymnastiku, plavání, atletiku a šplh
a představuje komplexní prověrku fyzických dovedností.

Gymnastky zářily na župních závodech
ve všestrannosti

Letos se u pomníku sešel poměrně početný hlouček členů
míst ního sokola, sdružujícího všechny věkové skupiny, od dětí až
po seniory. Tato událost svědčí o tom, že sokolové stále ctí tra-
dice a hodnoty, které jsou jim vštěpovány již od útlého věku.

Sokolové uctili 80. výročí konce 2. světové války

Zraněná, opilá žena
Strážníci přijali oznámení o ležící ženě

u kina. Po příjezdu na místo bylo zjištěno, že
má rozbitou hlavu a vše nasvědčovalo tomu,
že je pod vlivem alkoholu. Což se v da nou
chvíli nedalo potvrdit, jelikož stav ženy ne-
dovoloval provést dechovou zkoušku. 

Na místo přivolaná posádka ZZS ženu
ošetřila a odvezla do nemocnice v Pardu-
bicích.

Nezletilci pod vlivem
Tři mladíci ve věku cca 13 let vyrazili na

„pomlázku“ a kromě vajíček také dostali ně -
jakého „panáka“. Jejich stav a chování ne -
uniklo spoluobčanům, kteří přivolali hlídku
MP. Strážníci po provedené dechové zkouš -
ce, která potvrdila požití alkoholu, přivolali
na místo rodiče, kteří si své ratolesti převza -
li. V takovémto případě následuje předání
informace o události OSPODu k případné -
mu dalšímu šetření. 

Známý opilec opět pokřikoval 
na kolemjdoucí

Hlídka MP vyjela do místního parku na
oznámení o muži, který zde pokřikuje na
lidi a mluví „nesmysly“. Po příjezdu na místo
strážníci uviděli jim dobře známého muže.
Jak jinak, pod vlivem alkoholu. Muž byl
uklidněn a vyslán k domovu. 

Ustlal si na rampě u trafostanice
Oznámení o spícím muži u trafostanice

prověřovali strážníci v odpoledních hodi-
nách. Na místě objevili muže zabaleného
v dece. Vysvětlili mu, že zde není noclehár-
na a vykázali ho z místa. 

Žena muže kopla do kolena
V nočních hodinách došlo k rozepři mezi

skupinkou lidí, kteří se vraceli z baru do svých

ubytoven. Při slovní výměně jedna z akté-
rek kopla muže do kolena. Ten se sesunul
k zemi a zůstal ležet. Přivolaná hlídka MP
situaci uklidnila a na místo zavolala po sád -
ku ZZS, která zraněného muže odvezla do
nemocnice. Pokud se ukáže, že zranění je
většího rozsahu, ženě hrozí trestní stíhání. 

Opilý řidič
Hlídka MP si všimla osobního projíždějící -

ho automobilu, který má poškozený náraz ník.
Strážníci vozidlo předepsaným způsobem
za  stavili. U řidiče byla provedena dechová
zkouška s pozitivním výsledkem 1,5 promile.
Na místo proto byla přivolána hlídka Policie

ČR, která si celou věc převzala k dořeše ní.
Ná sledně bylo objeveno místo, kde muž ha -
va roval. Naštěstí se vše obešlo bez zranění. 

Opilec vyřvával na čerpací stanici
Strážníci přijali telefonické oznámení

o podnapilém muži, který zde pořvává
a chová se agresivně. Po příjezdu na místo
zde hlídka nalezla pouze batoh podezřelé-
ho. Podle dokladů nalezených v batohu, hlíd -
ka zjistila bydliště muže. Jednalo se o ne da -
lekou ubytovnu. Strážníci zjistili, že zde dnes
již zasahovala hlídka Police ČR, která mu -
že vykázala z ubytovny. Vzhledem k těmto
okolnostem si celou věc převzali a muže od-
vezli na protialkoholní záchytnou stanici. 

                                            Leoš Slavík, DiS.
                    velitel Městské policie Přelouč

Legislativně označuje parkoviště, které je určeno pro parkování
vozidel, jejichž řidič odtud bezprostředně pokračuje v jízdě jako ces-
tující v jiném vozidle. To odpovídá počátečním písmenům anglických
slov „Park + Drive“ kde nelze doslovný překlad parkuj a řiď, brát zcela
doslovně. Zákonodárce předpokládá situaci, kdy řidič odstaveného
vozidla přistoupí do jiného vozidla a pokračuje dále (třeba do centra
velkého města) spíše jako spolujezdec. Snahou je na dopravně kon-
centrovaná místa přivádět co nejméně osobních vozidel. Nabízí se
logická otázka jednak ke komu řidič přistoupí a dále i to, zda je nutné
takto speciálně parkoviště označovat. Vzpomeňme, že už máme znač -
ku P + R (zaparkuj a jeď – jiným způsobem, nejčastěji MHD, vlakem či na sdíleném kole,
koloběžce). Zjevně by tedy mohlo být každému lhostejno, jakým způsobem bude řidič
pokračovat v další cestě, při podstatě, že ne svým odstaveným vozidlem. Tím je kontro-
verzní i vymahatelnost značky, kdy policie asi těžko pozná, čím řidič odstaveného vozidla
pokračoval dále v cestě či pokračoval-li vůbec. Nutno doplnit, že značka, vozidlo odstavit
ani nepřikazuje. 

Ing. Martin Moravec, Ph.D., dopravní specialista 

Městská policie Přelouč nás informuje
Dnešní příspěvek bych mohl pojmenovat „Nejen velikonoční svátky ve znamení

alkoholu“. Posuďte sami.

Poměrně novou dopravní značku na obrázku, lze v tuzemsku spatřit zatím jen zřídka.
Snad i pro její diskutabilní poslání, i když v západní Evropě údajně plní svůj účel spolehlivě.

Pravidla silničního provozu 78
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Ivana Veberová pochází z Lišova. Od
svých sedmi let se učila zpěvu u Hedy
Vodičkové na ZUŠ Bohuslava Jeremiáše
v Č. Budějovicích. V roce 2005 absolvo-
vala na Pražské konzervatoři ve třídě
prof. Antonie Denygrové. Zúčastnila se ně-
kolika soutěží (1. místo v celostátní soutěži
Karlovarský skřivánek, 3. místo v Meziná -
rodní pěvecké soutěži A. Dvořáka v K. Va -
rech a cena Jarmily Novotné). V posledním
roce studia dostala možnost předzpívat
v DJKT v Plzni a byla jí nabídnuta role Ma-
řenky v Prodané nevěstě. V roce 2006 přijala v plzeňské opeře stá-
lé angažmá a působí tu dodnes. Ztvárnila zde již přes 50 rolí, pře-
vážně titulních, mimo jiné Hraběnku, Desdemonu, Jenúfu, Micaëlu,
Liu, Julii, Jaroslavnu, Donu Elvíru, Toscu, Černošku, Antonii, Aidu, San-
tuzzu, Libuši, Fidelii, Agátu, Lady Macbeth, Médeu, Taťánu, Cizí kněž -
nu, Rosalindu, Abigaile a Miladu. V roce 2006 byla nominována na
Cenu Alfréda Radoka v kategorii talent roku. V témže roce se do-
stala do širší nominace na Cenu Thálie za roli Jitky. Další nominace
na Cenu Thálie přišli za roli Adriana Lecouvreur, La Giocondy, Emí -
lie Marty, Armidy a v 2014 za roli Mařenky, kdy tuto cenu získala. Spo -
lupracuje s Jihočeským divadlem a Slezským divadlem v Opavě.

Lucie Hadáčková se věnuje liturgickému zpěvu a vedení scholy
při kostele sv. Jakuba v Přelouči. Liturgii doprovází i hrou na varha -
ny a další různé hudební nástroje. V ZUŠ Přelouč absolvovala dva
cykly hry na klavír. 

Eva Kratošková je absolventkou Gymnázia Přelouč a Ekonomic-
ko-správní fakulty Univerzity Pardubice. Od dětských let se věnuje
hře na příčnou flétnu a flétny zobcové. Nejprve v ZUŠ Pardubicích –
Polabinách, později na kurzech pořádaných Českou hudební spo-
lečností u prof. Václava Žilky v Bechyni, kurzech Společnosti pro
starou hudbu ve Valticích pod vedením českých i zahraničních
lektorů a soukromým studiem. Aktivně působí v Komorním sou-
boru Škroup v Lázních Bohdanči, příležitostně v Pardubickém ko-
morním orchestru a přeloučské Schóle Cantoribus. Je členkou Čes -
ké flétnové asociace.

Bc. Martin Hadáček je absolventem Pedagogické fakulty Uni-
verzity Hradec Králové, kde se specializoval na sbormistrovství chrá-
mové hudby. Jeho vášeň pro hudbu a pedagogiku se odráží v jeho
práci jako pedagoga na Základní umělecké škole Melodie, s.r.o.
v Hořicích, kde se věnuje výuce hry na klavír. Kromě toho je Martin
také vášnivý varhaník v kostele sv. Jakuba v Přelouči, kde svou hud-
bou oživuje bohoslužby a dotváří atmosféru duchovního setkání.
Jeho odhodlání a talent přináší radost a inspiraci nejen jeho stu-
dentům, ale i věřícím ve farnosti.

Svatojakubské koncerty finančně podporuje Ministerstvo kul-
tury, Pardubický kraj a město Přelouč. Vstupné na koncert je za
dobrovolný příspěvek. Po koncertě jste všichni srdečně zváni na
posezení na faře s občerstvením a možností besedy s účinkujícími.
Těšíme se na vaši návštěvu!

Lucie Hadáčková, koordinátorka koncertů

Přednáškový cyklus – Kněžské osobnosti východních Čech
Přijměte srdečné pozvání na setkání a besedu se zajímavými

kněžími královehradecké diecéze. Vždy ve čtvrtek od 19.00 hodin
v evangelickém kostele, ulice Českobratrská 86. 

5. června – Josef Kordík je knězem od roku 1975 a dával od po-
čátku najevo své kritické názory na komunistický režim. Podepsal
Chartu 77. Bylo mu zakázáno kněžsky působit, proto pracoval jako
dělník a vyučil se uměleckým truhlářem. Do kněžské služby se mohl
vrátit až po roce 1989 do obce Železnice v okrese Jíčín. Později za -
čal pracovat jako vězeňský kaplan ve valdické věznici. V roce 2024
s ním vyšel knižní rozhovor „Farář na čtyřkolce“. Společně s ním
přijede i Bob Flídr.

12. června – Zbigniew Czendlik je polský kněz působící od roku
1992 v královehradecké diecézi a už přes 30 let působí ve farnosti
Lanškroun. Velmi rychle se etabloval jako schopný komunikátor
a moderátor, vystupoval v několika televizních pořadech s Janem
Krausem, Bolkem Polívkou, Michalem Prokopem, Lucií Bílou a dal-
šími a sám také dva vedl. V roce 2024 Česká televize uvedla jeho
pořad V karavanu po Polsku, kde seznamuje diváky se zajímavost-
mi své rodné země. 

19. června – Tomáš Petráček je historikem, katolickým teologem
a knězem v Hradci Králové. Vyučuje na Pedagogické fakultě Uni-
verzity Hradec Králové a je vedoucím katedry Kulturních a nábo-
ženských studií. Od roku 2007 je kaplanem akademické obce
v Hrad ci Králové a vede společenství studentů Salaš. Napsal řadu
oceňovaných knih a vystupuje v médiích. Vymezuje se proti způso -
bu myšlení a jednání Dominika Duky v posledních letech. 

P. Zdeněk Skalický, farář přeloučský

Římskokatolická farnost Přelouč
Masarykovo náměstí 48, 535 01 Přelouč

V neděli 29. června v 18.00 hodin vás zve-
me do přeloučského kostela sv. Jakuba na
Masarykově náměstí na další Svatojakub-
ský koncert. Představí se nám hudebníci pře-
loučští a jejich hosté – Ivana Veberová (zpěv),
Lucie Hadáčková (zpěv), Eva Kratošková
(flétna) a Martin Hadáček (varhany).

Svatojakubské koncerty – II. sezona

Jednou z těchto aktivit jsou i výlety po okolí. Naše zájezdy jsou kon -
ci  po vané tak, aby je zvládli senioři s horší pohyblivostí, a tak není vý-

jimkou, že na
našich ak cích
uvidíte se nio -
ra s chodít-
kem, hůlkami
nebo na in -
va lidním vozí -
ku. Dopravu
Pampeliška
hradí, proto si
výlet mohou
do volit i se -
nio  ři, kteří se
nacházejí v nelehké finanční situaci. 

Prvním místem, které jsme letos se seniorkami navštívily, byl skanzen
v Přerově nad Labem. Na tomto zájezdu se potkaly dámy, které se znají
z mládí, také seniorky, které se s ohledem na svou zhoršenou pohybli-
vost nemohou běžně navštěvovat, ač se vidí velmi rády. 

Bylo krásné to vše pozorovat. Bylo krásné při znat si, že se takové
věci v Přelouči mohou dít prá vě díky naší Pam-
pelišce. Máme radost, že můžeme vytvářet pří-
ležitosti, díky kterým může být křehké stáří ve-
selejší. 

Proto děkujeme všem, kteří vidí smysl v tom,
co děláme a rádi nás podpoří. Bez nich by bylo
opravdu nemožné tohle vše realizovat. Pokud se
i Vám líbí, co na Přeloučsku pro křehké seniory
děláme a rádi byste se stali našimi dobrými anděli,
je možné nás finančně podpořit skrze naši veřej -
nou sbírku (stačí oskenovat
QR kód), případně můžete
kon taktovat zakladatelku
Pampelišky Přelouč, Da -
nie lu Stráníkovou, na telefo -
 nu 739 408 024 a domluvit
se s ní na sepsání darovací
smlouvy.

Radost, kterou pomáháme přinášet, je v živo-
tě křehkých seniorů velmi důležitá. Protože z hez -
kých zážitků jsou hřejivé vzpomínky, ze kterých
dokážeme ještě dlouho čerpat pozitivní energii.

Daniela Stráníková,
zakladatelka Pampelišky Přelouč, z. s.

Na mezigeneračních setkáních s námi spo -
lupracují MŠ Kladenská v Přelouči a ZŠ Zde-
chovice. Žáci z obou škol se zúčastní 7–8 se-
tkání, která budou rozdělena do dvou částí –
na zdravé vaření a sportovní aktivity. V rámci
projektu nebudeme jen vařit, ale také pořídí-
me sportovní pomůcky, které při společných
aktivitách plně využijeme.

První setkání v rámci projektu Správný start
proběhlo se žáky ZŠ Zde chovice a bylo zamě-
řeno na zdravé vaření. Recept na ovesné lí-
vance jsme dostali od našich kuchařek z Do-
mova u fontány a hned
jsme se pustili do prá ce.
Všichni se aktivně zapo-
jili do přípravy i zdobe-
ní. Ovesné lívance všem
velmi chutnaly – byly
ozdobené množstvím
čerstvého ovo ce a za-
kysanou smetanou.

Setkání mělo skuteč-
ně mezigenerační cha-
rakter – všichni si užili
čas společně a aktivity,
které spojují mladé i se -

niory. Mrzelo nás jen chladné počasí, kvůli kte-
rému jsme si nemohli vychutnat pohoštění ven-
ku na terase. Doufáme však, že při příštím se-
tkání bude počasí lepší a my si tak budeme
moci po zdravém vaření užít i piknik venku.

P. S.: V případě, že si budete chtít zdravou 
svačinku také uvařit, navštivte naše stránky
www.domovufontany.cz. 

                                         Bc. Zdeněk Šrek, DiS., 
                            vedoucí oddělení aktivizace 
                                            Domova u fontány

Domov u fontány Přelouč
Díky projektu Správný start dochází v Domově u fontány 
k inspirativním mezigeneračním setkáním

Správný start je grantový program spo -
lečnosti Tesco, který finančně podporuje
projekty zaměřené na děti a mladé lidi v Če -
ské republice. Domov u fontány v Přelouči
se do programu přihlásil a díky hlasování
veřejnosti v místní pobočce Tesca zvítězil
s projektem „Zdraví spojuje: Mezigenerační
radost z pohybu a jídla“.

Se seniorkami 
jsme obdivovaly krásy 
starých časů

Naše Pampeliška pomáhá život křehkých seniorů nejen ulehčo-
vat, ale i odlehčovat. Jaký je v tom rozdíl? Velký. Kromě toho, že
pomáháme s praktickými záležitostmi, jako je např. doprava/do-
provod k lékaři či na poštu, zajištěním věcného daru nebo zprostřed-
kováním elektronické komunikace s různými institucemi, organizu-
jeme také aktivity, které seniorům přinášejí radost do života.
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Nicméně v archivu Národního památkového ústavu v Pardubicích
lze najít informaci, že v červnu 1975 byl malířem a restaurátorem Ja -
ro slavem Altem (1927–2010) a Jaroslavem Altem ml. (1950) proveden
průzkum nástěnných maleb v presbytáři, který Kramolínovu výmalbu
potvrdil. Na renovaci se však nenašly finanční prostředky a tak byly
zřejmě v roce 1976 zabíleny a na restaurování čekají dodnes. Je také
třeba uvést, že fresky v lodi kostela jsou již opět v nepříliš dobrém sta -
vu, některé jsou poškozeny dokonce trhlinami. Za konzultace a po-
moc při přípravě článku děkuje autor akademickému malíři Romanu
Ševčíkovi, Mgr. Zdeňku Skalickému (Římskokatolická farnost Přelouč)
a Mgr. Janu Krátkému (Národní památkový ústav Pardubice).
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Státní okresní archiv Pardubice, fond Archiv města Přelouče, Kniha pa-
mětní (1836–1926)

Mgr. Matěj Pešta

V našich úvahách o možných souvislos-
tech Jana Žižky z Trocnova s naším krajem
bychom měli věnovat pozornost i pohybům
jeho mrtvého těla. Přeloučsko se nachází me -
 zi třemi klíčovými body, které souvisí se smrtí
a uložením ostatků husitského vojevůdce, a to
Přibyslaví, Hradcem Králové a Čáslaví.

Jan Žižka z Trocnova zemřel 11. října roku
1424 při obléhání Přibyslavi, na počátku další
válečné výpravy na Moravu. Zemřel sice při
vojenském tažení a mezi svými vojáky, příči-
nou jeho úmrtí však bylo onemocnění. Na ji-
ném místě jsme již jednou připomínali, že Žiž -
kův skon si poznamenal ve svých zápiscích
i Antoch z Přelouče. V lakonické poznámce
píše o vojevůdci jako o „bratru Žižkovi“. I jiní
psali o vojevůdci jako o bratru Žižkovi. Cítíme
v tom úctu i jistou důvěrnost.

Bájná vyprávění později přidala k okol nos -
 tem Žižkova skonu řadu pozoruhodných detai -
lů. Připomeňme alespoň nejbizarnější z nich.
Podle Žižkova přání měla být z jeho těla sta-
žena kůže a napnuta na buben, aby tak mohl
alespoň zvukem vést husity do dalších bitev.

Pověst patří do okruhu těch, které vytvořili od -
půrci husitství, v tomto případě známý kroni-
kář a pozdější papež Eneas Silvio Piccolomini.
Morbidní motiv má dlouhou životnost. Roku
1917 ho např. využil spisovatel Gustav Mey-
rink, když ve své próze Valpružina noc vizio -
nářsky líčil zánik Habsburské monarchie. Pra -
ha je zachvácena povstáním, v němž znovu
ožívají hu sité, a mezi nimi se objevuje posta-
va přízračného bubeníka: „Je nahý, jeho ků-
že je napjata na buben. Je to had, jenž sídlí
v lidech a svléká kůži.“

Opusťme ale prozatím pověsti. Tělo mrtvé -
ho vojevůdce bylo od Přibyslavi převezeno do
centra jeho Menšího Tábora, do Hradce Krá-
lové. Zde bylo pohřbeno na čestném místě,
v chrámu svatého Ducha vedle oltáře. Trasa
převozu mrtvého těla nebyla soudobými kro -
nikáři zaznamenána. Nelze rozhodnout, zda
vedla přes Čáslav či přes Chrudim (tyto trasy
jsou uváděny nejčastěji), a stejně tak nelze
nepoznamenat, že jednou z možných oblastí
průjezdu je i Přeloučsko.

Po roce 1500 se ovšem stále více začaly ob -
 jevovat zvěsti, že se Žižkův hrob nachází v Čá -
slavi, a to v hlavním chrámu sv. Petra a Pav-
la. Jsou tak časté, že se dosud vážně uvažuje
o převozu Žižkova těla z Hradce Králové do
Čá slavi, a to za neznámých okolností. Nám se
opět vybaví otázka, zda by tento převoz ostat -
ků s ještě větší mírou pravděpodobnosti ne-
vedl Přeloučskem. V Čáslavi svého času měl
být k vidění i Žižkův náhrobek, pro lepší rozpo -
znání nad ním měl být zavěšen palcát. Kdo
dnes navštíví půvabné starobylé Městské mu -
 zeum v Čáslavi, zakoupí si vstupenku, na níž
se nachází rytina Jakuba Hoefnagla Pohled
na Čá slav z r. 1617. V popředí je na ní zachy-
cen zmi ňovaný Žižkův náhrobek, a je tu do-

konce přepsán i jeho nápis. V době předbělo -
horské byla víra v Žižkovo pohřbení v Čáslavi
již velmi silná.

Přesto bychom měli být v případě druhé-
ho Žižkova pohřbu ostražití. Lze namítnout,
oprav du převoz Žižkových ostatků nikdo se
všemi podrobnostmi nezaznamenal? A za ja -
kých okol ností by Hradec Králové přenechal
ostatky ctěného vojevůdce Čáslavi? Vilém
Vác lav Kremer se ve svém velmi podrobném
spisu o historii chrámu sv. Petra a Pavla v Čá -
slavi pokouší o objasnění celé situace. Pře de -
vším nevěří tomu, že by kdy k přenesení ostat -
ků došlo. Snad se jednalo o stále více posilo-
vanou pověst, a to ze strany obyvatel Čáslavi,
kteří se prohlašovali za Žižkovy příbuzné. Zmi -
ňuje např. rod Koudelů. Po požáru kostela ro-
ku 1522 byl prý v jeho útrobách objeven hrob
bojovníka v drátěné košili a s palcátem. Snad
právě v tomto těle byly spatřovány ostatky Ja -
na Žižky. Snad na nich následně vznikl náhro -
bek, odtud pak pramenil další rozvoj legendy.

Jen tři roky poté, co Jakub Hoefnagel za-
chytil na své rytině Žižkův náhrobek, došlo ke

Kostel sv. Jakuba vznikl ve středověku, ale v 17. století byl za třice -
ti leté války značně poškozen. Roku 1641 vyhořelo téměř celé vnitřní měs -
to a i v kostele se následkem požáru zřítily gotické klenby. Po nějaké
době byly nahrazeny rovným dřevěným stropem. Ledr uvádí, že na
tomto stropě byla také malířská výzdoba – roku 1646 přibyly kromě
samotné výmalby erby a nápisy týkající se císaře Ferdinanda III. (císař-
ský orel), pražského arcibiskupa Arnošta z Harrachu, dále purkrabího
pardubického panství Ferdinanda Rabštejnského z Kuttenthalu, měs-
ta Přelouče a přeloučského purkmistra Jana Reinwettera. K nim se
v letech 1656–1657 přidaly nápisy a malby v druhé části stropu i s in-
formací, za jakých okolností k tomu došlo a další výzdoba. Nechyběl
obraz (dle Vorla socha) Panny Marie (a navíc dle Vorla ještě socha
sv. Jana Evangelisty) a nad novými varhanami byly prý obrazy (dle Vor-
la ovšem sochy) sv. Kryštofa, Šebestiána a znak pána z Mühlernu, správ -
ce hřebčína v Kladrubech nad Labem. Podle Ledra nebylo vynechá-
no ani „8 erbů cechovních“, Vorel jich ale uvádí jen šest. Tak to zůstalo
téměř do konce 18. století. Teprve v letech 1780–1783 proběhla velko-
rysá pozdně barokní přestavba, o které si brzy řekneme více.

Svatý Jakub byl jeden z dvanácti apoštolů, učedníků Ježíše Krista.
Žil v prvním století našeho letopočtu. Podle tradice byl kolem Veliko-
noc roku 44 zatčen vojáky Heroda Agrippy I. (vnuka Heroda Velkého)
a na příkaz krále sťat mečem. Byl prvním z Kristových apoštolů, který
podstoupil mučednickou smrt. 

6. dubna 1768 nastoupil do Přelouče farář Jan Slach. Stal se ta-
kovým knězem budovatelem a nechal výrazně přestavět a upravit
oba pře loučské kostely (kostel Navštívení Panny Marie si ale necháme
na jindy). Tyto práce se podařilo provést za pouhých šest let (1776–
1782)! V době josefínských reforem vytušil, že finanční možnosti církve
budou brzy omezeny a pustil se do práce, dokud to šlo.

Farní chrám na konci 70. let 18. století ještě neměl věž na západní
straně. Do chrámu se vstupovalo dodnes patrným vchodem na sever-
ním průčelí a v místech, kde je nyní náhrobník rytíře, byl vstup na scho-
diště na kůr. Okna lodi kostela byla do dnešní podoby rozšířena také za
faráře Slacha a to ve stejném roce, kdy byla vystavěna věž, tedy 1782.
Před rokem 1780 byl stržen dřevěný strop lodi a vznikla barokní klenba,
kterou v letech 1780–1783 vyzdobil malbami známý český malíř Josef
Kramolín (1730–1802). Roku 1785 bylo zrušeno bratrstvo svaté Barbory,
došlo k demolici boční kaple a byla vybudována současná barokní kap -
le sv. Barbory. Farář Slach v Přelouči působil až do své smrti roku 1791.

Uplynulo zhruba 100 let a kostel sv. Jakuba prošel další přestav-
bou, tentokrát neogotickou (více viz články autora v Přeloučském Roš-
tu č. 3 a 4/2024). V rámci této přestavby došlo k restaurování Kramo -
línových fresek, které provedl pražský akademický malíř František
Ludvík Duchoslav (1834–1909) a to roku 1884. Určitě na to nemohl být
sám, pomáhali mu další malíři. O tomto restaurování referuje farní kro-
nika, která ale zejména podrobně popisuje jednotlivé fresky. Na po-
čátku 80. let 19. století byly fresky již značně zčernalé (zřejmě též od
tehdejšího osvětlení).

Na první fresce u varhan byl vyobrazen Jakubův otec Zebedeus při
své práci – byl rybářem na Galilejském jezeře. Jeho synové (budoucí
svatý Jakub a Jan Evangelista) v tu chvíli právě vystupují z lodi na břeh,
neboť je povolal Kristus, aby se stali jeho učedníky. Ten sedí na skále
a vedle něj jsou apoštolové Šimon a Ondřej. Okolo je krajina kolem je-
zera. Nechybí andělé, kteří mají v rukou symboly sv. Jakuba – široký
klobouk, pastýřskou hůl a lahev na vodu.

Prostřední freska (viz přiložená fotografie z počátku 20. století) za -
chycuje Jakuba při výkonu svého povolání. Je zde vyobrazen jako hor -
livý kazatel. Po pravé straně (z pohledu diváka) má zbožné poslucha-
če, u nohou mu leží konvertita. Na levé straně jsou naopak tvrdošíjní
zákoníci (vykladači Starého zákona a oponenti Ježíše Krista) ukazující
na rozvinuté písmo. Andělé na nebesích drží blesky – ty připomínají,

že Jakub a jeho bratr Jan měli přízvisko Boanerges, což znamená sy -
nové hromu. Takto označil oba bratry pro jejich temperament dle bible
sám Kristus. Nechybí padající opona, která dle farní kroniky značí „za -
nikající působení církve starozákonní“. Nad celou scénou je namalovaná
(barokní) klenba, která prostor opticky zvětšuje (viz přiložená fotogra-
fie asi z doby kolem roku 1910 ze sbírek přeloučského muzea). 

Konečně třetí a poslední freska zachycuje Jakubovu smrt. Je zde vy -
obrazen také svázaný farizej Josiáš, který podle legend při zatýkání
Jakuba hodil na jeho krk provaz. Když však viděl, že Jakub vykonal
těsně před smrtí zázrak (uzdravil muže nemocného dnou), vyznal víru
v Krista a nechal se i s Jakubem popravit. Na trůnu sedí Herodes Agrip -
pa I., ale jak upozorňuje kronika, ve „francouzském kroji předešlého sto -
letí“ – myšleno 17. či 18. století. Nad scénou se v otevírajícím se nebi
vzná ší opět andělé, jeden z nich drží kalich. K tomuto má kronika krás-
nou informaci: „Tento obraz byl tak zašlý, že ani postav znáti nebylo. Při čiš -
tění objevovali se andělíčkové jeden po druhém, takže pracující tam malíři
druh k druhu s radostí pravil: Koukej, koukej, jak lezou ven.“. Kolem hlavních
postav vidíme řadu dalších lidí (vojáků i civilistů), mnohdy v turbanech –
i kat má turban – nepřátele křesťanské víry zde symbolizují muslimové.
Některé postavy se nachází u velkých, v podstatě barokních, budov.

Tím ale Kramolínova (a Duchoslavova) práce neskončila. Zejména
na stropě presbytáře totiž byly vymalovány ještě (dnes již zakryté) čty-
ři skupiny andělů, z nichž první měla palmu vítězství, druhá pastýřskou
hůl, třetí bibli a čtvrtá svatojakubský plášť se škeblí. Nad vchodem do
kaple sv. Barbory je pak skupina čtyř andělů držící šíp, přesýpací ho-
diny, lebku a kalich s hostií. Kronika to komentuje takto: „Tím znázor-
něny byly znaky výše zmíněného bratrstva, které zvažujíc let času, vírou
a láskou domáhalo se šťastné smrti v Kristu Ježíši.“. Konečně v okolí fre-
sek na klenbách jsou (a byly) pochopitelně různé další iluzivní zdobné
prvky (rostlinné a architektonické).

Poněkud paradoxní je, že první fresku si v plné kráse mohli návštěv-
níci kostela prohlížet pouhé dva roky, jelikož roku 1785 byly do kostela
přestěhovány velké varhany ze zrušeného sedleckého kláštera. Byly
vyrobeny roku 1692, takže v době stěhování byly teprve 93 let staré.
Tyto varhany, dodnes používané, pak fresku z podstatné části zakryly,
resp. nevidíme hlavní výjev. Bylo by zajímavé zjistit, jestli se to Josef
Kramolín dozvěděl a jak na to reagoval (freska nad varhanami je
dnes schovaná navíc ještě plachtou). Po elektrifikaci kostela druhou
a třetí fresku doplnila svítidla (zdobné lustry), které jsou ovšem po-
měrně citlivě umístěny ve středu a scénu nijak zvlášť neruší. 

Roku 1911 byl kostel vymalován znovu, šlo však pouze o samotné
stěny chrámu. Kramolínovy fresky byly jen očištěny a to za dozoru Bóži
Dvořáka (1864–1954), konzervátora z Pardubic a rodáka z Valů. Farní
kronika je vedena pouze do roku 1972 a to s přestávkami, ale při pročí -
tání zápisů se autorovi tohoto článku další zmínku o případném restau -
rování Kramolínových fresek nepodařilo nalézt. Pouze v roce 1953, když
se v kostele znovu malovalo, je v kronice konstatováno, že Kramolí-
novy fresky dotknuty nijak nebyly.

O freskách v kostele sv. Jakuba v Přelouči
Při návštěvě kostela sv. Jakuba si nelze nevšimnout výmalby toho -
to chrámu. Její současná podoba vznikla již před více jak dvě stě
čty řiceti lety, i když byla později samozřejmě renovována. Fresky
na klenbách kostela zobrazují scény ze života sv. Jakuba, kterému
je chrám zasvěcen. Co o tomto uměleckém díle vlastně víme?

Ve stínu Jana Žižky z Trocnova – 5. díl

Pokračujme dnes v prozkoumávání možností. Odpovídáme na otázky, za jakých okol-
ností mohly Žižkovy aktivity zasáhnout oblast Přeloučska a jeho blízkého okolí. Takových
situací je zvláště ke konci Žižkova života relativně dost. Z posledních měsíců Žižkova ži-
vota můžeme přidat i tažení na Moravu (1423) nebo zápas mezi Žižkou a jeho odpůrci
vrcholící bitvou u Malešova (1424).

Žižkova posmrtná tažení

Smrt Jana Žižky na umělecké pohlednici
akademického malíře J. Mathausera

Výřez z rytiny J. Hoefnagla, na němž je 
znázorněn čáslavský Žižkův náhrobek
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katastrofálnímu zvratu v našich dějinách. Po
porážce českých stavů na Bílé hoře se mj. ro -
zeběhl proces rekatolizace. V rámci něj měly
zmi zet veškeré připomínky husitského voje-
vůdce. Roku 1623 byl vydán příkaz mincmis -
tra Viléma z Vřesovic zničit Žižkův čáslavský
hrob. V samotném hrobě ovšem nebyly nale-
zeny žádné kosti, jen prach. Došlo tak alespoň
k dů sledné demolici samotného náhrobku.
Dů kladnější pátrání děkana Anselma Kram-
ského mělo vést roku 1637 přeci jen k nale-
zení Žižkových kostí a tyto (řekněme spíše –
údajné) ostatky byly následně spáleny ve
smolné nádobě na čáslavském náměstí.

Zdá se, že je tedy mnoho důvodů, proč ne -
hledat Žižkovy ostatky v Čáslavi. Možná tu
nikdy nebyly, pokud ano, byly pravděpodob-
ně zlikvidovány. O to je překvapivější nález
z roku 1910, kdy byla v podvěžní kapli čáslav-
ského chrámu nalezena zazděná truhlička
s kostmi, jež jsou na základě části lebky s pa -
trnými zahojenými zraněními obou očí po-
važovány za Žižkovy. Čáslavská kalva je do-
dnes předmětem velké úcty a pochopitelně
i občasného zkoumání. I poslední průzkum
nevylučuje možnost, že jde o Žižkovu lebku.
Lebka se shoduje zraněními, věkem jedince
i svým stářím.

S ostatky slavných osob to bývá složité.
Lebka (tentokrát celá) s podobnými zranění-
mi očí byla údajně objevena osm let před čá -
slavským nálezem i v Hradci Králové. Ostatně
velmi ctěná lebka sv. Václava je prý lebkou čty -
řicátníka, i když kníže sám zemřel v mnohem
mladším věku. A svatý Vojtěch, budeme-li věřit
zápisům 12. století, byl patrně člověkem troj -
hlavým, protože do Prahy bylo přeneseno je-
ho neporušené tělo, jedna jeho lebka pak by la
dodatečně objevena v Praze a další v Hnězd -
ně. Silou úcty a vírou v autentický dotek však
takové „malichernosti“ otřást nedokážou.

Martin Štěpánek

Fotohádanka z Roštu č. 5
Správná odpověď zněla: „Černobílá malá fotografie zachycuje zřej-

mě vojenský nákladní automobil, který právě sjíždí Pražskou ulicí smě-
rem k dnešnímu kruhovému objezdu. Jede zrovna kolem domu čp. 569
v Pražské ulici, vedle něj vidíme ještě kus historického domu čp. 91 (někdej-
šího hostince U Libuše). Snímek není datovaný, ale mohlo by jít o dobu ko-
lem roku 1945.“

Novým výhercem je pan Jan Kasal, gratulujeme. V redakci Roštu je připra -
vený malý dárek. Odpovědi na novou fotohádanku zasílejte na mail: rost@mes -
toprelouc.cz a děkujeme za přízeň. 

Na historické návsi obce Brloh najdeme
u zvoničky a pomníku padlým monu men tální
vysoký žluto-modro-červený neo go tický kříž.
Má půdorys čtverce (zhru ba 130x130 cm), z je -
hož okosených rohů vystupují čtyři sloupy. Ty
tvoří otevřený symbolický oltář, kde je na ma -
lém podstavci socha Panny Marie. Následuje
fiá la, ze které vystupuje kříž s Ježíšem Kristem
a nápisem INRI (Kristus a INRI jsou pozlacené
prvky). Na pohledové a protilehlé nice jsou ná -
pisy: „Pochvá len/buď/Pán Ježíš/Kristus!/L. P.
1899“ a „Věnová no/sbír kou občanů/katolíků/
/Brložských/L. P. 1899“. Dále může pozorný
ná vštěvník sledovat řa du zajímavých neogo -
tických prvků (klenba nad soškou, malé vý-
klenky na fiále a dal ší). Památka se nachází
v nové dřevěné ohrádce a je v celkem dobrém
stavu, nicméně menší péči by již zasloužila.

Dohledat archivní informace k této pa -
mátce je kupodivu velmi obtížné a autorům

se to i přes snahu nepodařilo. Nápisy na díle
jsou tak pro nás velmi cenné. Nicméně obec -
ní kronika k tomuto tématu mlčí a protokoly
obecního zastupitelstva z konce 19. století se
nedochovaly. Kronikářka obce Brloh, paní
Eva Urbanová, zjistila od pamětníků (kteří
mají informaci po svých předcích), že se pů-
vodně mělo jednat o náhrobek z Pardubic,
který byl pře ne sen. Je to klidně možné, po-
dobné neo go tické náhrobky koncem 19. sto-
letí opravdu vzni kaly. Původní soška Panny
Marie ale zchátrala a tak byla zřejmě v 90. le -
tech 20. století nahrazena tou současnou.
V roce 1997 byl pak kříž nákladem obce re-
novován.

Po vesnicích a městech je mnoho křížů, kaž-
dý je jiný, nenajdeme snad dva stejné. Kamení-
ků bylo dříve relativně dostatek, práce to byla
náročná a zhotovení kříže také nějakou dobu
trvalo.

                         Text+foto:  Jiří Rejl (kurziva) 
                                            a Matěj Pešta

Drobné kamenné památky Přeloučska.
Kříž v Brlohu

A máme tu další kříž. Na křížích máme všelijaké nápisy, od evangelií až po jednoduchý text.
Proč tomu tak je? Nejspíše záleželo na zadavateli, rozhodovalo množství finančních prostředků
a samozřejmě také na tom, z jakého materiálu řemeslník (zručný kameník) kříž zhotovoval. Zde
opět záleželo na penězích – doprava a kvalitní materiál (kameníci nejraději používali pískovec
kvůli “jednoduchosti” při jeho zpracování) už tenkrát něco peněz stály.

Družstva budou rozdělena do dvou skupin
po pěti týmech. Mužstva na prvních dvou mís -
 tech obou skupin se střetnou v semifinále, ví -

tězové se pak utkají ve finále, poražení budou
hrát o třetí místo. Mužstva z třetích a čtvrtých
míst obou skupin budou hrát podobným sys -

témem o umístění na 5.–8. místě. Týmy z pá -
 tých míst budou hrát již jen zápas o konečné
deváté místo.

V loňském ročníku zvítězil tým Zbrojovky
Brno, který ve finále přehrál FK Pardubice.
Na třetím místě se umístilo mužstvo FK Ho -
do nín.

Letošního turnaje se zúčastní týmy:
• FK Přelouč
• FK Pardubice
• 1. FK Příbram
• FK Ústí n. L.
• FC Zlín
• FK Hodonín
• 1. SC Znojmo
• Spartak Dubnica nad Váhom
• FC Petržalka
• FK Meteor Praha VIII

Přijďte podpořit náš domácí tým a celý tur -
naj v sobotu a v neděli 14.–15. června 2025!

J. Rokyta, FK Přelouč

Program hokejbalu v našem areálu na měsíc červen!

Muži:
Případné play-off
Všechny soutěže mládeže jsou již na našem stadionu dohrány!

Výsledkový servis
Muži:
Play-off: Semifinále

HC Jestřábi Přelouč – SK Prachovice                      4:3ss (1:0, 0:2, 2:1)
G+A:   Kopa (Čermák), Příhoda (Slanina, Hejhal), Svoboda (Hejhal),
           Hejhal

HC Jestřábi Přelouč – SK Prachovice                        0:2 (0:0, 0:1, 0:1)

SK Prachovice – HC Jestřábi Přelouč                          1:6 (0:2, 1:1, 1:3)
G+A:   Příhoda (Hejhal), Příhoda (Hejhal, Stoklasa), Šmíd (Kopa),     
           Příhoda (Hejhal, Smekal), Příhoda (Vorba), Šmíd (Svoboda)

SK Prachovice – HC Jestřábi Přelouč                          1:2 (0:1, 0:1, 1:0)
G+A:   Kopa (Kazimír, Moravec), Svoboda (Moravec, Šmíd)

Play-off: Finále

HC Jestřábi Přelouč – HBC Hradec Králové 1988 „B“ 1:4 (0:1, 0:2, 1:1)
G+A:   Kopa

HC Jestřábi Přelouč – HBC Hradec Králové 1988 „B“ 1:5 (1:3, 1:2, 0:0)
G+A:   Hejhal (Čapek)

SŽ:
HC Jestřábi Přelouč – HBC Pardubice (bílá)             7:2 (1:0, 4:0, 2:2)
G+A:   Tesař (Křemenák), Vrátil (Dašek, Špulák), Tesař, Křemenák 
           (Tesař), Tesař (Král), Křemenák (Tesař, Hampl), Král (Vrátil)

HBC Pardubice (modrá) – HC Jestřábi Přelouč        17:0 (3:0, 8:0, 6:0)

HC Jestřábi Přelouč – SK Hokejbal Letohrad           6:2 (2:0, 2:2, 2:0)
G+A:   Špulák (Hampl), Hampl (Král), Vrátil (Tesař), Kočnar, Tesař 
           (Vrátil, Kaderová), Křemenák (Tesař)

HC Jestřábi Přelouč – HBC Pardubice (modrá)   0:26 (0:8, 0:10, 0:8)

HBC Pardubice (bílá) – HC Jestřábi Přelouč                                         
G+A:   Tichý V. (Vrátil),                                    6:5ss (0:0, 3:1, 2:4) – (0:0)
           Tichý L. (Hampl), Tesař, Hampl, Hampl (Tesař).

Průběžná tabulka – Liga SŽ – východ
1.  HBC Svítkov Stars Pardubice       20   18    0     1     1    228:20    55
2.  HBC Hradec Králové 1988            20   17    0    0    3     142:45    5 1
3.  HBC Pardubice – Modrý Tým      20   15     1    0    4    250:19     47
4.  Ježci Heřmanův Městec               20   10    0    0   10      65:113   30
5.  HC Jestřábi Přelouč                     20    5     1     1   13      76:176   18
6.  TJ Lokomotiva Česká Třebová      20    6    0    0   14      54:209  18
7.  SK Hokejbal Letohrad                  20    4     1     1   14      56:129   15
8.  HBC Pardubice – Bílý Tým           20     1     1     1   17      44:204    6

MŽ:
HC Jestřábi Přelouč     –   HBC Svítkov Stars Pce                1:2
                                      –  TJ Sršni Svitavy                          0:4
                                      –  HBC Liberec                                1:0
                                      –  HBC Svítkov Stars Pce               2:8
                                      –  HBC Liberec                                2:1
                                      –  TJ Nový Bydžov                          4:2
                                      –  TJ Sršni Svitavy                          0:4
Přípravka:
HC Jestřábi Přelouč     –  TJ Sršni Svitavy                           8:8
                                      –  HBC Svítkov Stars Pce (bílá)      4:7
                                      –  HBC Svítkov Stars Pce (černá)   2:9
                                      –  HBC Hradec Králové 1988          1:4
                                      –  HBC Kladno                                3:4
                                      –  HBC Pce (modrá)                        2:4
                                      –  HBK Kyjov                                   6:2
                                      –  SK Rebel Praha                          0:2
                                      –  HBC Pce (bílá)                             3:2

více na www.hcjestrabi.cz

66. ročník Celostátního žákovského turnaje 
se pomalu blíží

Celkem deset mužstev se utká v 66. ročníku Celostátního žákov ského turnaje v ko-
pané o víkendu 14.–15. června 2025. Hrát mohou žáci narození 1. 1. 2010 a mladší. Hrát
se bude jako v loňském roce v sobotu a v neděli.

HC Jestřábi Přelouč
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Křížovka červen 2025 Tento výtvarník pracoval v katedrále sv. Víta
na Pražském hradě a pomáhal při vzniku mozaiky Kristova křtu a probíral se stovkami
kamínků. Právě zde vymyslel jednu z nejoblíbenějších stolních her pro děti. Byl to…
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Tajenka květnové křížovky zněla: Jan Jánský – rodák z Prahy, český neu -
rolog, psychiatr a objevitel krevních skupin. Tento významný český vyná -
lezce byl především psychiatr a léta zkoumal souvislost mezi shlukováním
krve a duševními poruchami. V roce 1907 byla jeho práce uveřejněna ve
Sborníku klinickém pod názvem „Haematologická studie u psychotiků“.
Jako víceméně vedlejší produkt své výzkumné činnosti popsal čtyři zá-
kladní krevní skupiny (neoznačil tak, jak je tomu dnes, tedy A, B, AB a 0,

ale přiřadil jim římské číslice I., II., III. a IV.). Jeho významný objev čtyř krev -
ních skupin byl na světě.
Výhercem se v rámci losování stal Petr Miškovský, gratulujeme. Malý dá rek
je připravený v redakci Roštu. Těšíme se na vaše odpovědi v rámci nové -
ho seriálu pro rok 2025 z oblasti významných českých vynálezů, které za -
sílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz nebo volejte na telefon 466 094 103.
Všechny tajenky (křížovka, doplňovačka, fotohádanka) hlásit do 18. 6. 2025!

Doplňovačka červen 2025
… byl český mozaikář a vynálezce jedné z nejoblíbeněj-
ších dětských stolních her. 

Tajenka květnové doplňovačky: Jan Jánský

Jan Jánský (1873–1921) byl český sérolog, neurolog a psychiatr. Od po -
čátku své lékařské praxe se zabýval vztahem mezi aglutinací (shluková -
ním) krve a duševními poruchami. V rámci svého výzkumu prokázal, že
lidskou krev, ať člověka zdravého nebo duševně nemocného, lze podle
určitých rozdílů ve vlastnostech krvinek rozdělit do 4 základních skupin.
Stal se objevitelem krevních skupin.

V rámci losování se výhercem stal Vladimír Bareš, gratulujeme. V re-
dakci Roštu je připravený malý dárek. Odpovědi na novou doplňovačku
zasílejte jako vždy do redakce Roštu na mail: rost@mestoprelouc.cz. 

Zdroj: internet

DOPLŇOVAČKA Tajenku doplňovačky, kterou je …, najdete v prostředním řádku.
1. Součásti pracích přípravků. – 2. Přidělovaná množství jídel. – 3. Italské ho -
spody. – 4. Firmy. – 5. Obojživelníci. – 6. Vyhloubeniny u cesty. – 7. Odštěpky. –
8. Změny. – 9. Tety (zdrobněle). – 10. Holé roviny. – 11. Několik od měn v soutěži.
Pomůcka: tenzidy, trněnky

Muži
Východočeský přebor – 4. místo 
(TJ Sokol Pardubice, ADFORS BASKET Lito -
myšl, SK Týniště n.Orlicí, BK Přelouč, TJ So -

kol BK Chrudim, BK Ústí n.Orlicí, SKB Če-
ská Třebová, BK Nový Bydžov, Kanonýři
Josefov, TJ Jiskra Havlíčkův Brod, BASKET -
BAL TJ Svitavy)

Ženy 
Východočeská liga – 5. místo
(BK NAPOS Vysoká n. Labem, TJ Pardu-
bičky, Sokol Hradec Králové, BK LOKO
Trutnov, BK Přelouč, Sokol Nová Paka,
SKB Česká Třebová, Kanonýři Jose fov, TJ Jis-
kra Havlíčkův Brod, TJ Sokol Stěžery)

Kadeti U 17 
Nadregionální liga (8 skupin) – 5. mís to
(sk. F)
(BVK Holice, BK Ústí n.Orlicí, BC Kolín, TJ So -
kol BK Chrudim, BK Přelouč, TJ Svitavy,
SŠB Pardubice, SKB Česká Třebová)

Starší minižáci U 13
Smíšený východočeský přebor (2 sk.) – 
8. místo (VP I)
(BA YOUNG DIAMONDS, Královští Soko-
li, TJ Turnov, BK VIVIDBOOKS Pardubice,
BVK Holice, SŠB Pardubice, BK NAPOS
Vysoká n. Labem, BK Přelouč, Sokol Hra-
dec Králové)

Žáci U 15
Nadregionální liga (8 skupin) – 4. místo
(sk. F)
(TJ Svitavy, BK Ústí n. Orlicí, SŠB Pardubi -
ce, BK Přelouč, BK Skuteč, TJ Jiskra Heř-
manův Městec, BVK Holice)          

D. Rambousková

Mužský celek hrající v Pardubické lize si svojí celosezónní bilan -
cí 14 výher a 10 porážek zajistil účast v play-off turnaji o postup
do vyšší soutěže. Ten funguje systémem, že proti sobě postaví dva
vysoko umístěné manšafty z Pardubické ligy a dva obdobně úspěš-
né celky ze sesterské Královehradecké ligy. Soupeřem Orla Přelouč
byl tým FbC Sokol Předměřice n/L, celkově druhý celek Králove-
hradecké ligy s rekordem 14 výher a 6 proher. Vzhledem k příslibu
postupu pro vítěze tohoto jediného důležitého utkání se dala oče-
kávat opatrnější taktická hra. První třetina nabídla pouze jednu
branku, kdy se na střeleckou listinu zapsal dlouholetý přeloučský
kanonýr David Verunáč. Druhá třetině byla už gólově bohatší, na
jejím konci bylo skóre shodné 3:3. Poslední třetina nabídla pouze
několik vyloučení, další branka ovšem už nepadla, a tak se o postu-
pujícím do vyšší soutěže muselo rozhodnout formou samostatných
nájezdů. Tento fakt však hrál do karet Orlu, neboť zkušený mazák
Verunáč prokázal, že tuto disciplínu mistrovsky ovládá a byl to prá -
vě jeho proměněný nájezd, který rozhodl o výhře Orla Přelouč nad
Sokolem Předměřice n/L 4:3pn. Mužský tým Orla Přelouč se tak po
čtyřech letech vrací v sezóně 2025–26 do regionální soutěže. 

V. Kumstýř

S příchodem léta se uzavřela florbalová sezóna 2024–25,
již 18-náctá sezóna ve které působil oddíl Orla Přelouč v ofi-
ciální hierarchii Českého Florbalu. V uplynulém ročníku pře-
loučský florbal reprezentovalo celkově 148 evidovaný hráčů
a hráček, rozložených mezi 7 družstev: přípravka, elévové a elév -
ky, starší žáci, dorostenci, dorosteneky a pak dospělé týmy žen
a mužů.

Orel Přelouč – oddíl florbalu

Vzpomínka
3. června uplyne již 20 let, co nás náhle

opus til pan Vlastimil Sojka, dlouholetá vý razná
osobnost tělovýchovy a sportu ne jen na Pře-
loučsku.

Nejblíže měl k basketbalu (hráč, trenér, or ga   -
nizační pracovník, zapisovatel, kronikář, …), ale
také k hokejbalu, fotbalu, … a proto externě spo -
lupracoval jako sportovní zpravodaj s přelouč-
ským Roštem, Novinami Pernštejn i Pardubický -
mi novinami.

Vy, kteří jste ho znali, zavzpomínejte s námi.

Dagmar Rambousková 
a Milan Sojka s rodinami

Pod basketbalovými koši…
… sezona 2024–25 ukončena

Konečné pořadí:



Příští číslo Roštu vyjde v pátek 4. 7. 2025.


